
Více na prodejnách
nebo nawww.iWant.cz

Mac funguje stejně
jako iPhone.
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www.hboclinic.eu/koloidni-roztoky

HBO CLINIC
Váš partner pro dlouhý a zdravý život

ANTIBAKTERIÁLNÍ
A DALŠÍ ÚČINKY:
• ochrana proti nežádoucím
mikroorganismům

• likviduje a zabraňuje množení
bakterií, virů, parazitů, plísní i hub

• vysoce účinné i proti bakteriím
Staphylococcus aureus či Covid-19

• hravě si poradí s rýmou, kašlem,
nachlazením, bolestí v krku,
angínou, chřipkou apod.

• zabraňuje vzniku zánětů, zmírňuje
jejich průběh a léčí je

• výrazně pomáhá při hojení
popálenin a ran na kůži
i sliznicích

NABÍZÍME JEDINÉ SKUTEČNĚ PRAVÉ A STÁTNÍM ZDRAVOTNÍM ÚSTAVEM ČR CERTIFIKOVANÉ
KOLOIDNÍ STŘÍBRO V ČR. CERTIFIKACE CPNP PRO EU.

KOLOIDNÍ STŘÍBRO MÁ SKVĚLÉ ANTIBIOTICKÉ, ANTIVIROTICKÉ, ANTISEPTICKÉ
A DEZINFEKČNÍ ÚČINKY. JEDNÁ SE O ZCELA PŘÍRODNÍ PREPARÁT.

• pomáhá vyplavovat toxiny z těla
• účinné proti více než 650 typům
různých bakterií, infekcí i mykóz
(tradiční antibiotika proti 6-7
infekcím)

• chrání imunitní systém
a regeneruje ho

VÝHODY UŽÍVÁNÍ:
• přírodní přípravek, netoxický
• pro lidský organismus zcela
neškodný

• nezpůsobuje rezistenci
• nereaguje s jinými léky
• při cestování v letadle či MHD
vás 2-3 vstřiky koloidního stříbra

do každé nosní dírky ochrání před
nebezpečnými patogeny

• nedráždí sliznici
• je možno používat jako kapky či
sprej do uší

• skvělé jako kosmetické pleťové
tonikum, čistí a regeneruje pleť

DEZINFEKČNÍ ÚČINKY:
• skvělé k nástřiku respirátorů
i roušek

• dezinfikuje vodu a tím chrání
před nákazou

• vhodné pro dezinfekci různých
povrchů, prádla a obuvi

HBO CLINIC, s.r.o. • Podnikatelská 565 • Běchovice • 190 11 Praha 9 • tel.: 777 700 499
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„S ČESKEM MNE SPOJUJÍ
I OSMIČKY V LETOPOČTU“
ROZHOVOR S VELVYSLANCEM UKRAJINY JEVHENEM PEREBYJNISEM STRANA 14

Svátek slaví: Marta

Hasicí letadla Canadair CL-415 jen včera pomáhala s krocením požáru v Národním parku České Švýcarsko. Vodu nabírala z jezera Milada. Více na straně 8 ČTK

„Požár pro samotnou
přírodu tragédií není“
Porosty. Využití ohně jako jedné z možností péče o některé lokality je možné. Jenže chybí metodika, jak ho
používat, říká ochránce přírody. Hřensko. Les se může obnovit sám. Hmyz a zvěř. Vrátí se se stromy STRANA 9

MHD. Hlas
Mentalisty
V tramvajích a autobusech
bude již brzy k cestujícím
promlouvat herec a dabér
Jan Vondráček, kterého
proslavili třeba Mentalista
nebo barman Vočko. Jeho
hlas vybrali v anketě sami
Pražané. STRANA 4

Zastřelil svou
expřítelkyni
Devětadvacetiletý muž
podle policie v budově
Krajského úřadu Zlínského
kraje v Baťově mrakodrapu
ve Zlíně zastřelil bývalou
přítelkyni. Útočník se
pak neúspěšně pokusil
o sebevraždu. STRANA 10

Více peněz
pro filmaře
Vláda navýší finanční
prostředky pro filmové
pobídky i v letech 2023
a 2024. Strop na jeden
projekt bude 150 milionů
korun, což vytvoří větší
prostor pro více projektů
i naše producenty. STRANA 15

Konec smrti
přilepením?
Lepicí pasti na hmyz nesmí
týrat zvířata, konstatují
ministerstvo zemědělství
i ochránci přírody. Hubí
totiž nejen cílové druhy
živočichů, ale jsou
nebezpečné hlavně
pro ptáky. STRANA 16

Fotbal. Liga
je zpátky
Zítra začne nová sezona
první fotbalové ligy, která
bude jubilejní třicátou
v samostatné historii. Titul
obhajuje Viktoria Plzeň.
Počtvrté v historii se bude
liga hrát s nadstavbovou
částí. STRANA 26
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SAMOSBĚRY OSTRUŽIN
byly zahájeny

soboty 9 - 18 hod.
neděle 9 - 16 hod.
úterky 13 - 17 hod.
čtvrtky 13 - 17 hod.

na plantážích ve Staré Boleslavi

www.zahradaSB.cz, tel. 774 820 666
Lavičky před Základní školou T. G. Masaryka JANA SOUKUPOVÁ

Zastávka tramvají u Vinohradského hřbitova je bez laviček. MARTIN KUBÍK

Kdo zajistí posezení
pro občany? Úřady si
zodpovědnost mezi
sebou přehazují.

Laviček v Praze stále není dostatek,
především na frekventovaných mís-
tech, kde si lidé potřebují sednout.
Neustále nás na tuto problematiku
upozorňují i naši čtenáři.
„Nové tramvajové zastávky jsou

vesměs bez laviček, což je pro invalid-
ní občany těžce frustrující, zvlášť
když se neosadí lavičky ani u hřbito-
vů, poblíž ústavů či nemocnic,“ postě-
žoval si deníku Metro Martin Kubík
a pokračuje: „Tramvajová zastávka
u Vinohradského hřbitova je bez lavi-
ček v obou směrech, tramvaj číslo
16 má interval až 12 minut. No ne-
stůjte na vedru, třeba rozrušen z po-
hřbu, že?“ rozohnil se Kubík, které-
mu za fotografii zmíněné zastávky
posíláme odměnu 300 korun.
Dotazy míří i na radnice. „Přišlo

nám několik podnětů občanů, poža-
davky na navrácení laviček se týkaly
zejména lokality Karlova náměstí
a blízkého okolí, kam lidé míří za
zdravotní péčí na polikliniku,“ popi-
suje mluvčí Prahy 2 Andrea Zoulová.
„Z našeho pohledu chybí lavičky ze-
jména u zastávek MHD. Řešení situa-
ce je záležitostí hlavního města Pra-
hy a jednotného městského mobiliá-
ře,“ doplňuje Zoulová.

Reklamní smog
Nedostatekmíst k sezení zapříčini-

lo masivní odstraňování reklamních
laviček společnosti AD-Net, na které
byli lidé v hlavním městě zvyklí,
bývalo jich tu rozmístěno přes
2500 kusů. V roce 2019 společnosti
zaniklo právo na pozemky metropo-
le tyto reklamní nosiče umisťovat,
AD-Net se však k jejich odvozu z ulic
neměla.
„Lavičky jsme začali odstraňovat

v rámci plnění záměru minimaliza-
ce reklamního smogu, kdy poně-
kud křiklavé modré lavičky s nemé-
ně zářivými reklamními polepy po-
dle našeho názoru nepatří do mo-
derního městského prostředí,“ oko-
mentoval postupmluvčí Magistrátu
hlavního města Prahy Tadeáš Pro-
vazník a dodává, že k procesu od-

stranění laviček přispěly časté stíž-
nosti samotných občanů na jejich
nevalný stav.

Komplikace na zastávkách
Původně zajistil posezení nejen

pro Pražany přímomagistrát, nyní se
však o lavičky musí postarat jednotli-
vé městské části samy. „Ačkoliv si
uvědomujeme možné nepříjemné
krátkodobé důsledky, jsou to primár-
ně městské části, které mají povin-
nost pečovat o potřeby svých občanů
včetně požadavků naměstskýmobili-
ář,“ upřesňuje Provazník. Doplňuje,
žemagistrát je v tomto směru připra-
ven úřadům poskytnout své pozem-
ky a další součinnost.

Návrat míst k sezení na zastávky,
kde nejvíce chybí, však komplikuje
nejen fakt, že zastávková síť je v gesci
hlavníhoměsta, ale často i stanice sa-
motné. „Projektování zastávek se
řídí normou, která vyžadujeminimál-
ní průchozí profil dva metry, ve stís-
něných prostorech intravilánu je po-
voleno výjimečně 1,7 metru. Proto
nejsme v některých lokalitách schop-
ni instalovat přístřešek s lavičkou,“
uvedla za Technologie hlavního měs-
ta Prahy Petra Macháčková.

Kde se bude sedět?
Přestože úbytek laviček městské

části překvapil, o jejich postupný ná-
vrat do terénu se občané strachovat
nemusí. „S Technickou správou
komunikací jsme vyjednali umístění
nových laviček. Zatím jsme jich získa-
li přibližně 60 a jsou instalovány po-
většinou na zastávky MHD a hlavní
třídy Prahy 10. Další kolo instalací je
naplánováno na podzim,“ popisuje
proces tiskový mluvčí desáté měst-
ské části Jan Hamrník.
Se zajímavým řešenímpřišla radni-

ce Prahy 12, která pořídila 30 laviček
s latěmi z recyklovaného plastu. „Roz-
misťujeme je na podněty občanů na-
příklad na zastávky MHD, u školy,
v parku nebo podél ulice, kudy chodí
lidé na nákup. Plánujeme umístit do
konce roku dalších 50 kusů,“ uvádí
místostarostka Eva Tylová.
Náhrada reklamních laviček je

v plánu také v šesté městské části.
„Bohužel tento proces trvá déle, než
jsme si představovali, k jejich instala-
ci by mělo dojít do konce letošního
roku,“ doufá mluvčí Prahy 6 Jiří Han-
nich. VERONIKA REICHELTOVÁ

Investujte do zlata bezpečně!
Aktuální ekonomická a politická situace řádně otřásá s in-
vestičními trhy. Inflace, která je na historickýchmaximech
vede lidi opět více k stabilním formám investování. Prodej
i výkup zlata zažívá aktuálně obrovský boom.

Své o tom ví ve zlatnictví Sherri v centru Prahy. Na prodejně v Gale-
rii Myšák se dříve specializovali hlavně na výkup drahých kovů, ale
vzhledem k aktuální situaci tu každým dnem roste počet zákazníků,
kteří chtějí své úspory ochránit a přijdou nakoupit investiční slitky.

„Ve zlatnictví Sherri aktuálně máme v nabídce různé investiční slitky
a mnoho z nich má opravdu výhodnou cenu. Slitky máme převážně od
1 g až do 1 unce, takže jsme schopni pokrýt i poptávku zákazníků, kteří
nemají v plánu investovat celé své úspory. Zlato je výhodná forma dlou-
hodobé investice a uvědomuje si to čím dál tím víc našich klientů. Naše
nabídka se odvíjí dle aktuálních skladových zásob, proto pokud máte
zájemo tuto formu investice, rádi Vás přivítáme v naší prodejně.“ vysvět-
luje managerka zlatnictví Sherri.

Zlatnictví Sherri najdete v přízemí nákupní galerie Myšák
v centru Prahy. Adresa je Vodičkova 31, Praha 1.

Pražané zuří, lavičky jim chybí
foto za

300
Kč
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Hmyz z Pacifiku
malém vyhubily
krysy z parníku.

Pražská zoologická zahrada
by chtěla v budoucnu chovat
kriticky ohrožené strašilky
humří. V současnosti zoo jed-
ná o získání jedinců tohoto
druhu hmyzu z Austrálie.
Nyní se předpokládá, že by
lidé mohli strašilky humří
v Praze vidět v roce 2024.
Hmyz by měl obývat novou
expozici, která bude mít po-
dobu kontejneru.
Zoo v českém hlavním

městě by se tak stala třetí
neaustralskou zoologickou
zahradou, kde se strašilky
chovají. Kromě Austrálie, je-
jíž část je původní domovi-
nou tohoto druhu hmyzu,
jsou strašilky v zahradě
v San Diegu v Kalifornii
a v anglickém Bristolu.

Strašilky humří, které mo-
hou měřit až 15 centimetrů,
jsou v současnosti kriticky
ohroženým zvířecím dru-
hem. Zahrada v Troji tak nyní
spolufinancuje genetický vý-
zkum tohoto největšího nelé-
tavého hmyzu světa. Cílem
výzkumu je návrat strašilek
humřích na Ostrov lorda
Howea.
Na tomto malém ostrově

v jižním Pacifiku ležícím asi
700 kilometrů severovýchod-
ně od Sydney byly zhruba
před 100 lety strašilky běž-
ným živočichem. Téměř vy-

hubeny byly na začátku
20. století. Mohly za to krysy,
které na ostrov unikly z parní-
ku SS Makambo. Ten na měl-
čině ostrova uvízl 15. června
roku 1918.

Druh byl považován za zce-
la vyhubený až do 60. let mi-
nulého století, kdy byla obje-
vena mrtvola strašilky. Živé
exempláře byly nalezeny
roku 2001 a o dva roky pozdě-
ji odebrali ochránci přírody
čtyři jedince jako základ cho-
vu strašilek humřích v lidské
péči.

Zoologická zahrada v čes-
ké metropoli v roce 2020 ote-
vřela expozici australské
a tasmánské fauny Darwinův
kráter. Pavilon, jehož výstav-
ba stála 78 milionů korun,
nyní obývají mimo jiné ďábli
medvědovití, které pražská
zoo získala z Tasmánie,
nebo samec vombata obecné-
ho. O příchodu dalších
tasmánských čertů a vomba-
tů se jedná. ČTK

Strašilka humří PROFIMEDIA

„Sice budeme mít
nový dům, ale ne
bude jeho pro-
voz tak finanč-
ně náročný,
že budeme
muset výraz-
ně snížit svůj
životní stan-
dard?“ Jednou
z cest, jak tomu
předejít je využi-
tí moderních a stá-
tem podporovaných

technologií. Jed-
ná se zejména

o fotovoltai-
ku, tepelná
čerpadla
a rekupe-
raci tepla
z odpad-
ní vody.

Právě po-
sledně zmí-

něná a dosud
ne příliš známá

rekuperace je ideálním řeše-
ním, jak snížit obvyklé spotře-
by tepla a elektrické energie
o desítky procent. Málokdo

z nás si totiž
uvědomuje,
že 60% nákla-
dů na energie
tvoří náklady
za ohřev vody.
Tato drahá
energie bohu-
žel ve většině
případů ne-
návratně mizí
v kanalizaci.

Získávat tep-
lo z odpadní
vody se na prv-
ní pohled
může zdát slo-
žité, ale opak
je pravdou.
Jediné co mu-
síme udělat je
zakompono-
vat do stavby
rekuperační

výměník tepla z odpadních
vod AKIRETHERM. Tato paten-
tovaná technologie posouvá
stavbu do zcela jiných dimen-

Snižte výdaje za ohřev
vody i cenu stavby

V České republice se každý rok
zahajuje přibližně osm tisíc staveb
rodinných a bytových domů, neboť
pro většinu z nás je vlastní bydlení
splněným snem. Nicméně současná
energetická situace dělá majitelům

novostaveb vrásky na čele.

zí. Nejen že spoří elektrickou
energii, ale současně umožní
čerpání dotací z programu
Nová zelenám úsporám do-
konce i tam, kde by to dříve
nebylo možné. V neposlední
řadě má obrovský přínos pro
všechny výsledné hodnoty
Průkazu energetické nároč-
nosti budovy.

Využijte proto této možnosti,
jak si zachovat svůj životní
standard a současně šetřit
životní prostředí! Navštivte
stránky, domluvte si schůzku,
nebo nám zavolejte.

Ať jste projektant, stavebník,
nebo energetický specialista,
rádi se vám budeme věnovat.
Zodpovíme všechny vaše dota-
zy a poskytneme technickou
pomoc.

e- n

e-mail: info@akire.cz
tel.: 608 869 696

www.akire.cz

inzerce

Prázdné byty

13
Neobsazených bytů jsou
v Praze desítky tisíc. V loň-
ském roce jich bylo konkrét-
ně 93 627, což představuje
13 procent z celkových
721 332 bytů. Vyplývá to
z údajů, které zveřejnil Český
statistický úřad. V rámci
celého Česka evidují statistici
celkem 859 894 neobydle-
ných bytů. MET

Krátce

Řidiči, pozor
Technická správa komu-
nikací zahájí v pondělí
rozsáhlou rekonstrukci
křižovatky Poděbrad-
ská–Průmyslová–Kbel-
ská v Praze, díky které
dojde ke zvýšení kapaci-
ty. Stavební práce budou
realizovány po etapách,
aby mohl být zajištěn
alespoň částečný provoz
bez nutnosti kompletní
uzavírky. Objízdné trasy
nejsou plánovány. MET

Strašilky by měly
žít v kontejneru
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Herec a dabér Jan
Vondráček začne
v tramvajích pro-
mlouvat na pod-
zim. V autobusech
příští rok.

„Těm, kdo mě mají plnou do-
mácnost, protože jim zním
z televize, rádia, telefonu
a podobně, bych rád vzkázal,
že se mě teď už nezbaví ani
v MHD.“ Takhle humoristic-
ky okomentoval hlasový cha-
meleon Jan Vondráček fakt,
že se již brzy stane hlasem
v pražské MHD. Konkrétně
v tramvajích a autobusech.
Vynikajícího herce, dabé-

ra, skladatele a muzikanta si
zvolili sami Pražané, a to pro-
střednictvím ankety na webu
dopravního podniku. Úkol dr-
žitele divácké Ceny Františka
Filipovského za dabing posta-
vy Patricka Janea v seriálu
Mentalista nyní není právě
malý. V současnosti se totiž
v tramvajích a autobusech po-
užívá 7793 nahrávek. Všech-
na provozní hlášení je nyní
třeba znovu namluvit.
„Připadám si trochu jako

prezident. A to jsem ani kvůli
kampani nemusel jezdit
v pracovní době po republice
karavanem,“ směje se Von-
dráček, který svou novou úlo-
hu přirovnal k polidšťování
strojů. „Ten stroj, tedy auto-
bus a tramvaj, má dva lidské
aspekty. Řidiče a pak je to
hlas, který řekne, na kterou
stanici cestující dorazil,“ do-
plňuje Vondráček.

Vočko porazil Penny
Hlas operátora O2 či dabin-

gový představitel barmana
Vočka Szyslaka ze seriálu
Simpsonovi měl velkou kon-
kurenci. Se 124 316 příznivci,
kteří pro něj v anonymní an-
ketě hlasovali, ale na hlavu
porazil třeba zkušenou dabér-
ku Jitku Moučkovou. Jejím
českým hlasem promlouvají
herečky Scarlett Johansson,
Naomi Watts, Rachel Weisz
nebo Kaley Cuoco, která se
proslavila rolí Penny v legen-
dárním seriálu Teorie velké-
ho třesku. Dalšími anonymní-
mi rivaly pak byla ještě hereč-
ka, dabérka a moderátorka
Anna Císařovská a dabér a
moderátor Jakub Stárek.
„Nový hlas vybírali cestují-

cí ze čtyř nahrávek. Čtveřici
hlasůmohli slyšet přímo v au-

tobusech a tramvajích. Před-
výběr udělala porota, ve kte-
ré byli nejen zástupci podni-
ku a magistrátu, ale také
odborníci, například fonetik
či zvukař,“ uvádí šéf organizá-
tora dopravy ROPID Petr
Tomčík.

Štafeta po legendě
Pomyslnou štafetu přebírá

herec od legendární hlasatel-
ky Československého a Čes-
kého rozhlasu Dagmar
Hazdrové. Ta nová hlášení
přitom namlouvala ještě za-
čátkem tohoto měsíce.
Hazdrová nahrává audiosto-
pu v tramvajích a autobusech
poslední čtvrtstoletí, tedy od
roku 1996. Její hlasmohli ces-
tující slyšet i v jiných měs-
tech. Před časem se ale legen-
dární hlasová umělkyně, kte-
rá je od března čestnou ob-
čankou Prahy, rozhodla skon-
čit. „Mnohokrát děkuji, že
jsem to mohla tak dlouho dě-
lat, a svému nástupci přeji
vše dobré,“ pronesla na adre-
su Vondráčka Hazdrová.

Dopravní podnik s Von-
dráčkem podepíše v příštím
týdnu smlouvu a v srpnu za-
čne herec natáčet první na-
hrávky. Na podzim se pak
mají objevit v tramvajích. Do
konce letošního roku pak
bude Vondráček ještě na-
mlouvat názvy autobusových
zastávek. Ty se pak v provozu
objeví v příštím roce.

Dříve hlásil řidič
První pokusy s hlášením za-

stávek v MHD začaly v hlav-
nímměstě až v padesátých le-
tech minulého století. Tehdy
je do mikrofonu hlásil řidič.
„První větší zlom byl v roce

1974, kdy jsme otevřeli první
linku metra a kde byly nasa-
zeny první vlakové rozhla-
sy,“ vysvětluje dopravní ředi-
tel dopravního podniku Ladi-
slav Urbánek.
První kazetové přehrávače

se pak v tramvajích objevily
v roce 1987. O rok později za-
hájil dopravce první pokusy
s digitálními hlásiči. V roce
1995 byl první celoplošně za-

veden v metru. V autobusech
a tramvajích se pak objevily
o rok později.

Černý a Jurinová
Vondráček se nově zařadí

do poměrně prestižního klu-
bu lidí, kteří měli možnost
znít v hromadné dopravě.
Svůj hlas má i každá ze tří li-
nek pražského metra. Na lin-
ce A hlásí názvy stanic a další
pokyny Světlana Lavičková,
na lince B zní hlas zesnulé
Evy Jurinové. Hlášení na lince
C namluvil Tomáš Černý. Le-
tos zahájil dopravní podnik
stavbu nové linky D, kterámá
vést z Pankráce do Písnice.
Kdo namluví názvy jejích sta-
nic, se však zatím neví.

Nevhodné volby
O tom, kdo anketu vyhrál,

informoval jako vůbec první
tuzemskémédiumdeníkMet-
ro. Učinil tak prostřednic-
tvím svého facebookového
účtu. Výběr hlasu do hromad-
né dopravy nicméně v posled-
ních týdnech provázela
šeptanda. Jedna z členek po-
roty, která hlasy předvybíra-
la – Veronika Štěpánová
z Ústavu pro jazyk český Aka-
demie věd, dokonce propáli-
la, že byli ve hře i naprosto ne-
vhodní kandidáti.
„Bylo jich deset, pět žen

a pět mužů. Z těch jsme vybí-
rali jako odborná komise,“
popsala pro Český rozhlas Vl-
tava celý proces a dodala: „Ke
komisi se dostaly hlasy, které
vybrali kolegové z dopravní-
ho podniku tak, aby vůbec

byly ve vozech slyšet. To totiž
není běžná komunikace.
V každém voze se vyskytuje
plno různých druhů šumů na
různé frekvenci a každé vozi-
dlo, každý motor to má tro-
chu jinak.“
Štěpánová dokonce uved-

la, že nebyla z širšího výběru
zrovna dvakrát nadšená. „Ur-
čitá skupina mluvčích mi ne-
přišla úplně vhodná. Někdy
jsem si říkala, že pokud jde
o výslovnost, tak s některými
hlasy bude těžké pořízení,
protože z mého hlediska tam
byly značné nedostatky,“
uvedla odbornice.
S výběrem nového hlasu

pro autobusy a tramvaje do-
pravní podnik začal už na pře-
lomu let 2019 a 2020, nicmé-
ně kvůli pandemii covidu-19
byl celý proces odložen na
dobu, kdy se MHD vrátí do
normálního provozu. Žádný
konkurz v klasickém slova
smyslu ale neproběhl. Do-
pravce sám oslovil desítky
profesionálních moderátorů,
herců, žen imužů, jejichž hla-
sy by se pro provozní hlášení
hodily.
Jejich nahrávky pak do-

pravce nejprve otestoval za si-
mulovaného provozu v běž-
ných dopravních prostřed-
cích. Jak nové hlasy zní, si
mohli poslechnout i cestují-
cí, a to na vybraných spojích
tramvajové linky 9 a autobu-
sové linky 136.

Herec má za sebou nespočet
dabingových rolí, ty nejznáměj-
ší jsou ale dvě – postava barma-
na Vočka z amerického seriálu
Simpsonovi a role Patricka Ja-
nea v Mentalistovi.

● Jan Vondráček je dlouhole-
tým členem souboru Divadla
v Dlouhé, diváci jej mohou
znát rovněž z filmů, seriálů

a rozhlasových her. Herec
často namlouvá i audioknihy.
Třeba Marťana nebo Hobita.

● Vondráček ztvárnil více než
120 postav ve filmových a TV
snímcích či seriálech, napří-
klad Sametoví vrazi, Příběh
kmotra, Alois Nebel, Lidice,
České století, Já, Mattoni či
Kapitán Exner.

FILIP
JAROŠEVSKÝ
filip.jarosevsky@metro.cz

V Pražské integrované dopra-
vě, na všech autobusových
a tramvajových linkách, je
v současnosti 13 042 zastávko-
vých sloupků (zastávek), z če-
hož necelá třetina – 3562 kusů
je na území Prahy.

● To v absolutních číslech zna-
mená 283 jedinečných názvů
tramvajových zastávek, 1316
názvů autobusových zastávek
na území hlavního města Pra-
hy a 4601 zastávek autobusů
mimo Prahu v oblastech inte-
grovaných do PID. Jan Vondrá-
ček má před sebou spoustu
práce.

● Hlasem číslo jedna byla Jitka
Moučková. Hlasovalo pro ni
bezmála dvacet tisíc lidí, tedy
asi deset procent. Hlasem čís-
lo 2 byl Jan Vondráček, který

získal absolutní většinu hlasů,
více než 62 procent. Hlasova-
lo pro něj celkem 124 316 re-
spondentů a anketu díky
tomu jednoznačně vyhrál.

● Hlasem číslo 3 byla Anna Císa-
řovská, pro kterou hlasovalo
téměř sedm tisíc, tedy zhruba
tři a půl procenta responden-
tů. Hlasem číslo 4 byl Jakub
Stárek, dabér a moderátor,
který získal bezmála 50 tisíc
hlasů, měl více než čtvrtinu
hlasů. Skončil tedy druhý.

● „Chci poděkovat paní Hazdro-
vé. Její hlas bude chybět. Ná-
stupce Jan Vondráček to nebu-
de mít jednoduché, ale jsem
přesvědčen o tom, že Pražané
vybrali správně,“ uvedl náměs-
tek primátora pro dopravu
Adam Scheinherr.

Jan Vondráček se svojí předchůdkyní Dagmar Hazdrovou DPP

Vondráček a Simpsonovi neboMentalista

Hodně zastávek znamená i hodně práce

Zastávku nově ohlásí
Vočko ze Simpsonových



7 ROČNÍ ÚROK

%
Koncern e-Finance, a.s. nabízí dluhopisy zajištěné zástavním
právem na celém exkluzivním areálu Zámku Račice čítající
pozemky o výměře přes 50 000 m2, nemovitosti a samotný
Zámek Račice. Celé portfolio investic najdete na našich
stránkách www.e-finance.eu.

DVOULETÉ ZAJIŠTĚNÉ DLUHOPISY E-FINANCE

Investice od 50 000 Kč
Roční úrok 7 %
Úrok vyplácen jednou ročně
Možnost předčasného splacení
Dvouleté dluhopisy

ČNB schvaluje prospekt dluhopisů pouze z hlediska toho, že splňuje normy, které ukládá nařízení (EU) 2017/1129. Konečné podmínky a prospekt dluhopisů schválený
ČNB naleznete na www.e-finance.cz/dluhopisy-informace.

Objednání: www.e-finance.eu,  +420 515 555 555

Skupina e-Finance více jak 20 let investuje do nemovitostí
v atraktivních lokalitách České republiky. Díky tomu disponuje
stabilním portfoliem, zejména nájemních nemovitostí, v hodnotě
přesahující 1 miliardu korun. Portfolio investic najdete na
www.e-finance.eu.

TŘÍLETÉ DLUHOPISY SKUPINY E-FINANCE

Investice od 50 000 Kč
Roční úrok 8 %
Úrok vyplácen jednou ročně
Možnost předčasného splacení
Tříleté dluhopisy

Nestavíme vzdušné zámky,
stavíme a vlastníme
skutečné nemovitosti více jak 20 let

Zastavovaný areál Zámku Račice o rozloze přes 50.000 m2

ROČNÍ ÚROK

%8
Investice roku 2021

na Vyškovsku
ZámekRacice

Dopřejte si cenově výhodnou dovolenou
v malebné přírodě na hranici Moravské-
ho Krasu a Drahanské vrchoviny, pouhých
30 km od Brna a 10 km od Vyškova.

Zveme Vás na

30 km od Brna

SEZÓNA ZAHÁJENA!

NABÍZÍME UBYTOVÁNÍ turistického
typu přímo na zámku nebo luxusní
apartmány a pokoje v předzámčí.

Od
960 Kč
pokoj/noc

Račice 1. Račice - Pístovice
+420 515 555 549, info@zamekracice.cz
www.zamekracice.cz EFI Zámek Račice

člen e-Finance Group

DOVOLENÁ V NETRADIČNÍM
ZÁMECKÉM PROSTŘEDÍ

...................................................................................................................................................................................
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Současný trh práce
se vůbec nepodo-
bá situaci před
dvěma lety. Covid
to změnil.

V počátečních fázích pande-
mie nejprve došlo k uzavření
pracovních míst a kancelář-
ských prostor. Poté, když se
ekonomika začala zotavovat,
pracovníci hromadně odchá-
zeli a hledali uspokojivější vy-
hlídky. Nyní, když růst pra-
covních míst prudce stoupá,
roste i inflace.
Pro lídry firem, kteří chtějí

najít vždy toho nejlepšího
kandidáta, nebylo snadné se
v této změně zorientovat.
S každou výzvou však přichá-
zí i příležitost. Šéfů firem pů-
sobících v Česku jsme se ze-
ptali, s jakými překážkami se
na dnešním trhu práce potý-
kají a co dělají pro to, aby je
vyřešili.

Výzvy současného trhu
práce v Česku
„Na současném trhu práce

je dlouhodobě nedostatek
kvalitní pracovní síly. U nás
naštěstí nemusíme řešit po-
čet programátorů, protože si
je sami zaškolujeme už od
úplných juniorů a pracuje-
me s nimi dlouhodobě,“ říká
Jana Večerková, ředitelka Co-
ding Bootcamp Praha, inten-
zivních kurzů programová-
ní. Kde ale vidí velký pro-
blém, je u netechnických po-
zic, kde na trhu dochází k ob-
rovské fluktuaci. Tato situa-

ce jde i proti zaměstnancům,
protože firmám se nechce
příliš investovat do lidí,
jejichž horizont toho, jak
dlouho chtějí působit na
nové pozici, je často kratší
než jeden rok.

Lidem se nechce
pracovat rukama
Existuje tak nesoulad mezi

dostupnými potenciálními
zaměstnanci a zkušenostmi
v oboru, které firmy potřebu-
jí. Podobný nesoulad nastává
i mezi požadavky uchazečů
a tím, co jsou české firmy
schopny nabídnout, ať už jde
o výši platu, nebo flexibilitu
pracoviště.
„Na trhu práce je všeobec-

ný nedostatek pracovníků,
kteří by chtěli fyzicky praco-
vat,“ vysvětluje Vlastimil
Bucňák, výrobní ředitel RIM
CZ. Při nabídce práce požadu-
je hlavně základní kritéria,
a to pozitivní postoj k práci
a také chuť učit se. „Pokud už
někdo čerstvě nastoupí, má
přehnané požadavky na
mzdu, i když nemá praxi,
zkušenosti nebo odbornost,“
připomíná Bucňák.

Firmy se brání
inflačním tlakům
Za současných podmínek

vysoké inflace semění i poža-
davky budoucích zaměstnan-
ců. Jedním znejlepších způso-
bů, jakmohou zaměstnavate-
lé pomoci zmírnit inflační zá-
těž, je nabídnout větší samo-
statnost a flexibilitu.
„Myslím, že zaměstnanci

stále více vyžadují flexibilitu.
Možnost pracovat, kdy chtějí
a odkud chtějí,“ říká Ricardo

Figueiredo, spoluzakladatel
a CEO společnosti LUGGit.
Mnozí zaměstnavatelé proto
zavádějí flexibilní modely
hybridních pracovišť, nebo
dokonce autonomněji upořá-
dané prostředí, které zaměst-
nancům umožňuje pracovat,
kdekoli a kdykoli se rozhod-
nou. Větší autonomie může
zaměstnancům pomoci v pří-
padě, kdy by zvyšování platů,
které by drželo krok s inflací,
nebylo dostatečné.
Zaměstnanci mohou tuto

autonomii uplatňovat různý-
mi způsoby, aby se pokusili
potlačit stres z inflace ve
svém životě. Tím, že mohou
flexibilně pracovat z domo-
va, ušetří peníze za dojíždění
a náklady spojené s přícho-
dem do práce. Kromě toho
autonomie vrací zaměstnan-
cům čas, který mohou využít
k aktivitám, jako je napří-

klad snížení potřeby denní
péče o děti.

Plat a další proměnné
Je zřejmé, že platové ohod-

nocení ovlivňujemotivaci. Za-
městnavatelé by se měli sna-
žit vytvářet účinné strategie
odměňování. Je třeba věno-
vat pozornost vnitřním odmě-
nám, „měkkým“ faktorům.
„Já jsem dlouhodobě za-

stáncem toho, že výše mzdy
není jediný a nejklíčovější
motivátor. Mzda je samozřej-
mě důležitým parametrem,
z vlastní zkušenosti vím, že
daleko důležitější jsou ‚měk-
ké‘ faktory jako: firemní kul-
tura, férové prostředí, mož-
nost pracovat na zajímavých
projektech, schopnost ocenit
lidi jak penězi, tak i pochva-
lou, připomíná Tomáš Vacek,
partner v reklamní agentuře
Contexto. PAVEL HRABICA

Zdálo by se, že logistika je vý-
hradně mužským oborem.
Leader na českém přeprav-
ním trhu, firma Geis, však za-
městnává ženy na široké šká-
le pozic. „Poměr žen u nás po-
stupem času rostl a v součas-
né chvíli tvoří asi 40 procent
všech pracovníků,“ říká Jaro-
slava Šindelářová, personální
manažerka Geis.
Nahrává tomu fakt, že díky

technickému a technologic-
kému pokroku je práce fyzic-
ky méně náročná. Dříve exis-
tovala velká závislost na mu-
žích zejména u práce ve skla-
dech. Díky vychystávacím

a třídícím strojům a sklado-
vým robotům mohou nyní
ženy zvládat úkoly, které
byly dříve výsadoumužů.
V logistické branži najde-

me nyní ženy i jako obsluhu
vysokozdvižných vozíků, pic-
kerky zboží, manipulantky,
pracují ale také jako vedoucí
skladu. Výhodou je i to, že na
některých těchto pozicích
není nutná znalost českého
jazyka, jelikož obrázkové
technologie pro vychystává-
ní zboží jsou mezinárodní.
Při probíhající imigrační
vlně je tato možnost o to ak-
tuálnější. PH

Energetický gigant ČEZ se le-
tos stal opět absolutním vítě-
zem studie TOP Zaměstnava-
telé. Tu pořádala Asociace stu-
dentů a absolventů. Kandidá-
ty do soutěže nominují sami
studenti, tedy budoucí za-
městnanci. Jak se ukázalo,
víc než mzda jsou pro ně zá-
sadní volná pracovní doba
a kolektiv. Jedním z argumen-
tů pro vítěze byla možnost
ovlivňovat aktuálně probíha-
jící proměny energetiky smě-
rem k čistší budoucnosti. PH

Služebákem
do ciziny
Jedním ze stále častějších
pracovních benefitů je
možnost dopravit se na
dovolenou k moři služeb-
ním vozem. Je nutné dodr-
žet pravidla. Musíte mít
potvrzení s identifikačními
údaji zaměstnance i za-
městnavatele, nejlépe
v angličtině. Také potvrze-
ní o identifikaci automobi-
lu, sdělení majitele vozidla
(zaměstnavatele), že se
zapůjčením souhlasí. Auto
musí také splňovat veške-
ré zákonné podmínky,
jako je sjednané pojištění
nebo výbava všemi povin-
nými doplňky. METRO

Bez práce je málo lidí

Trh práce navzdory zvýšeným
ekonomickým nejistotám
pokračuje v relativně
příznivém vývoji.

● Podíl nezaměstnaných osob
(podle metodiky MPSV)
v červnu poklesl na
3,1 procenta z květnových
3,2 procenta.

● Na úřadech práce bylo
koncem června 231 tisíc
uchazečů o zaměstnání.

● To je o 4200 méně než
v květnu a současně o 42 ti-
síc méně než před rokem.

Fluktuace

41
Jak ukázal celosvětový prů-
zkum společnosti Microsoft,
41 procent lidí uvažovalo
během covidové pandemie
o změně firmy nebo profese.

37
Podle průzkumu společnosti
Grafton uvažovali v Česku
o změně místa během covidu
nejčastěji lidé z manuálních
profesí a výroby, a to 37 pro-
cent. Ajťáci jen z 10 procent.

Logistika. Ženy
už nejsou výjimka

Spokojenost pracovníků
ovlivní „měkké“ faktory

Krátce

Víc podnikají
V prvním pololetí přiby-
lo v Česku 14 010 podni-
katelů, což je nejvíce za
stejné období od roku
2017. Největší přírůstek
byl v Praze, co se týká
oborů, nejvíc v informač-
ních a komunikačních
činnostech. Podnikatel-
skou činnost zahájilo
38 697 živnostníků
a ukončilo ji 24 687.
Vyplývá to z analýzy dat
společnosti CRIF – Czech
Credit Bureau.

Polepší si
Platy hasičů a policistů
na tarifech od ledna
příštího roku vzrostou
o deset procent. Celkové
náklady budou záviset
na počtu pozic, půjde
o jednotky miliard ko-
run. Vláda o růstu platů
ve veřejné sféře jedná
s odbory, které žádají
kvůli inflaci navýšení
ještě v tomto roce. ČTK

Top. Nejvíc si
u studentů
šplhli „čezáci“



Logistické centrum se stará, aby
zákazníci našli v prodejnách dm
své oblíbené zboží. Společnost
dm spravuje logistické centrum
v Jihlavě a velkoobjemový sklad
v Divišově.

Práce v logistickém centru

Jaké jsou benefity práce v dm? ∙ stravenky
∙ MultiSport karta
∙ příspěvek na penzijní

připojištění
∙ interní vzdělávací programy

∙ 2× ročně jednorázový příspěvek
na nákup v prodejnách dm

∙ občerstvení na pracovišti

∙ home office u pracovních pozic,
které to umožňují

∙ smlouva na dobu neurčitou

∙ 13. mzda

∙ 5 týdnů dovolené

Centrální správa sídlí v Čes-
kých Budějovicích. Poskytu-
je podporu provozu a záro-
veň komunikuje s dalšími
zeměmi, ve kterých dm
působí. Nachází se zde od-
borné resorty – marketing
a nákup, expanze, finance
a controlling, lidské zdroje
a informační technologie.

Práce na centrální správě

dm drogerie markt je zastoupena více než 3 600 prodejnami ve čtrnácti evropských
zemích. V celé Evropě zaměstnává více než 62 000 spolupracovníků.

Zde jsem člověkem, zde nakupuji. Známé motto vyjadřuje, že dm staví do centra zájmu člověka, ať už
jako zákazníka anebo spolupracovníka. Společnost dm jako silný a stabilní zaměstnavatel nabízí práci, kde
se každý může zapojit, má šanci něco změnit a posouvat věci dál. Je otevřen podnětům a návrhům na
zlepšení a hledá spolupracovníky s chutí prokázat vlastní iniciativu a dál se rozvíjet.

Spolupracovníkům na administrativních pozicích nabízí pružnou pracovní dobu, v prodejnách je
samozřejmostí férové a spravedlivé plánování docházky. Všichni spolupracovníci si také mohou se svým
vedoucím dohodnout pracovní úvazek v takové výši, která odpovídá jejich životní situaci.

Práce v prodejnách dm

Spolupracovníci ve více než 240
prodejnách po celé ČR se starají
o naše zákazníky. Vnímají jejich
individuální potřeby. Řeší jejich
požadavky a vytváří příjemnou
náladu v prodejnách. Neustále
se rozvíjí. Jsou přátelští, vstříc-
ní, empatičtí a v každé situaci
najdou to správné řešení. Proto
u nás zákazníci rádi nakupují.

Práce mění život, tak změňte
k lepšímu ten svůj a přidejte se
do našeho týmu.
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Vrtulník při hašení požáru lesa v Českém Švýcarsku ČTK

Hasičům se včera
podařilo zastavit
šíření požáru
v Národním parku
České Švýcarsko.

Boj hasičů s plameny na Dě-
čínsku se opakuje i v lokali-
tách, v nichž zasahovali ve
středu či v úterý. V některých
místech už porost vyhořel,
na dalších vybraných nechá-
vají odborníci požár kontrolo-
vaně dohořet.
Rozsáhlý požár včera hasi-

lo sedm helikoptér a čtyři le-
touny včetně dvou hasič-
ských speciálů z Itálie. Ty se
však ve dnes ráno vrátí do své
vlasti, kde jsou potřeba. Čes-
ko jedná o zapůjčení podob-
ných letadel se Španělskem
a Švédskem.
Posílit své dosavadní nasa-

zení se chystá také armáda.

Dosud u Hřenska operovaly
dva její střední vrtulníkyW-3
Sokol, nově vysílají vojáci
stroj Mi-17 s dvojnásobnou
maximální vzletovou hmot-
ností. Tato helikoptéra bude
moci nosit větší vak s vodou,
podle vojáků má kapacitu
2500 litrů. Navíc slovenská
vláda schválila vyslání ještě
jednoho vrtulníku. Má to být
black hawk, který je vybaven
hasicím modulem. Spolu
s ním dorazí třicet vojáků.
Policie má určité náznaky

a indicie, které by objasnily
příčinu vzniku požáru v Čes-
kém Švýcarsku. Chybí jí však
konkrétní svědectví. Policie
bude pátrat po ohniscích po-
žáru, vyšetřování v místě ale
může nastat až po uhašení.

Zákaz vstupu nepřišel
Národní park České Švýcar-

sko jako celek zůstane pří-
stupný. Ministryně životního
prostředí Anna Hubáčková
nevyplní žádost jeho správy,

aby vyhlásila celoplošnou
uzávěru. Na místa, kde hoří,
ale lidé dál nemohou. Ředitel
parkové správy Pavel Benda
označil rozhodnutí za ade-
kvátní, věří, že se požár již ne-
bude intenzivně šířit, jak
tomu bylo.

Stále hoří i v Německu
V Českém Švýcarsku hoří

na ploše asi pět krát dva kilo-
metry, v Saském Švýcarsku je
rozsah požáru asi čtvrtinový
proti tomu na Děčínsku, hoří
asi 250 hektarů lesa. Česko
a Německo se dohodly na
užší spolupráci. Devět čes-
kých vrtulníků proto pomá-
há podle saského ministra
vnitra Armina Schustera s bo-
jem proti požáru v Saském
Švýcarsku, kam se požár roz-
šířil z české části parku. Na
zemi zasahuje 350 hasičů,
kterým asistují také desítky
policistů. Na rozdíl od Čech
ale nebyla v Německu nutná
evakuace obyvatel. SIM a ČTK

27. 6. – 8. 9. 2022 | PO – ČT

Kinobus tour je již v plném proudu!
Přiváží 44 večerů zábavy a 21 filmů na 11 místech.
Nenechte si ujít atmosféru filmů pod hvězdami, skvělé
langoše, točené pivo a možnost přispět na lepší život dětem...
Více se dozvíte na: www.dpp.cz/kinobus.

Najdete nás
také na Facebooku
KinobusCZ

Dopravní podnik hlavního města Prahy vás zve do letního kina

VSTUPZDARMA

1515..
ročníkročník

inzerce

Park jako celek
zůstane přístupný
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Oheň jako metoda regenera-
ce lesa? Je oheň pro přírodu
tragédie, nebo běžný chod je-
jího života? Tomáš Růžička,
ředitel odboru vnějších vzta-
hů Agentury ochrany přírody
a krajiny České republiky od-
pověděl na otázky deníkuMe-
tro, které se úlohy ohně v pří-
rodě týkají.

V souvislosti s požárem
v Českém Švýcarsku zazně-
ly hlasy, že oheň může být
jednou z metod obnovy
lesního porostu. Že by se
tím pomohlo například le-
sům po kůrovci.

Využití ohně jako jedné
z možností péče o některé lo-
kality je možné. Například
o vřesoviště, což byl případ,
který se zkoušel v Brdech
v bývalém vojenském prosto-
ru. Donedávna to neumožňo-
val zákon. Ovšem po posled-
ní novele zákona o ochraně
přírody tomožné je. Jenže ne-
existuje metodika, jak oheň

používat, pracuje se na ní.
Zda použít oheň jako způsob
boje proti kůrovci, k tomu se
nedokážu vyjádřit. Myslím,
že to ale tento případ není.

Oheň je pro okolí Hřenska
z hlediska ekonomiky
tragédie, na druhé straně
se hovoří o tom, že příro-
da si i po tom velkém ohni
relativně rychle a sama
pomůže.
To je pravda. Požár se v pří-

rodě vždy vyskytoval. Pro pří-
rodu samotnou to žádná vel-
ká tragédie není. Což ukazují
příklady, kdy před několika
lety hořelo v Jetřichovicích.
Tam shořelo přibližně osm-
náct hektarů lesa. ten se za-
čal sám obnovovat už po
dvou letech. V současnosti to
na tom místě není v podstatě
už poznat.

Domníváte se, že prostor,
který v okolí Hřenska
oheň zničil, by se mohl

obnovit sám? Nebo bude
nutný i zásah člověka?
Myslím, že by se mohl ob-

novit sám. Jakmile z okolí na-
létnou semena stromů a pio-
nýrských dřevin, například
břízy nebo olše, když tam za-
čnou růst jeřáby, les se začne
obnovovat samovolně. Právě
v národním parku by se umě-

le nemělo nic vysazovat.
Vždyť parky jsou ze zákona
územím, kde by se měla
nechat volnost přírodním
procesům.

Mohla by se tam vytvořit
přirozeně pestřejší
druhová skladba dřevin,
než tomu bylo dosud?

Určitě. Ty lesy, které tam
jsou nyní, jsou smrkové mo-
nokultury nebo se tam hod-
ně vysazovala borovice vej-
mutovka, tedy stromy, které
v tomto prostoru nejsou pů-
vodní. Cokoli tam vznikne
přirozeně, bude mít samo-
zřejmě skladbu bližší přírod-
ním podmínkám, které tam
panují.

Jak rychle se na lesním
spáleništi obnoví nejen
flóra, ale i fauna? Jak
rychle se tam vrátí hmyz
nebo zvířata?
Lesní živočichové jsou

vždy závislí na rostlinné
skladbě. Proto se tam budou
vracet společně se stromy
a dalšími dřevinami a rostli-
nami. Ale asi později, protože
nejdřív se tammusí vrátit ně-
jaký vegetační kryt.

PAVEL
HRABICA
pavel.hrabica@metro.cz

599,-599,-

Řízený požár vřesoviště v roce 2016 v Brdech MAFRA

inzerce

„Přirozená obnova vyhořelého
lesa by mohla být užitečná“
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LAĎKA
NĚRGEŠOVÁ
„Kdo si myslí, že svoje
děti vychová bitím,
je chudák.“

PRÁVĚ
VYCHÁZÍ

každý pátek ZDARMA
TÝDENÍK

Policie pachatele
dopadla, pokusil
se o sebevraždu.

Devětadvacetiletý muž včera
v budově Krajského úřadu
Zlínského kraje ve Zlíně za-
střelil svou bývalou přítelky-
ni, která byla na úřadě za-
městnána. Žena na místě ze-
mřela.
Útočník se následně poku-

sil o sebevraždu, nyní je pod
dohledem policistů v nemoc-
nici. „Má těžké poranění hla-
vy a mozku,“ uvedla Dana Li-

povská, mluvčí Krajské ne-
mocnice T. Bati ve Zlíně.
Oznámení o střelbě přijali

policisté krátce před půl desá-
tou dopoledne. „K události do-
šlo ve 14. patře. Na místo
ihned dorazily veškeré do-
stupné síly a prostředky,“
okomentovala situaci kraj-
ská policejní mluvčí Simona
Kyšnerová. Policisté podle ní
budovu zprvu uzavřeli, kon-
trolovali vstupy a výstupy
a následně objekt prohledali.
V daném patře jsou také

kanceláře hejtmana, který ne-
byl v době události v úřadu
osobně přítomen. „Šlo o osob-
ní problém dvou mladých

lidí, netýkalo se to chodu úřa-
du,“ vysvětluje hejtman Ra-
dim Holiš.
Někteří zaměstnanci jsou

podle něj v šoku. Vedení kra-
je se bude zabývat tím, zda je
možné posílit ochranu úřa-
du. „U vchodu je cedulka, že
se nesmí vcházet se zbraní,
ale nikdo to nekontroluje. Ne-
máme rámy. Budeme řešit,
zda zpřísnit opatření,“ řekl
hejtman.
Věc vyšetřuje Policie ČR, ve-

řejnosti ani zaměstnancům
nehrozí žádné nebezpečí.
Takzvaný Baťův mrakodrap
je veřejnosti otevřen s výjim-
kou 14. patra. ČTK

Poslední červencový víkend
nebude horký, teploty by po-
dle očekávání meteorologů
neměly přesáhnout 26 stup-
ňů. K ochlazení přispějí silné
bouřky, doprovázené přívalo-
vým deštěm a silným větrem,
které se na většině území Čes-
ka vyskytnou dnes odpoled-
ne a v noci na sobotu. Při trva-
lejších srážkách se může
ochladit na 19 stupňů.
Počítat by s nimi měli oby-

vatelé všech krajů v západní
polovině Česka od dnešního
poledneminimálně do sobot-
ní jedné hodiny v noci.
„Oblast Česko-saského Švý-

carska postižená požárem se
stejně jako zbytek republiky
může dočkat srážek zejména
v pátek a v sobotu. V pátek

tam spadne do pěti milimet-
rů, jen při případné bouřce
s malou pravděpodobností
kolem 40 milimetrů. V sobo-
tu lze srážek očekávat poně-
kud více, pět až 20 milimet-
rů,“ uvedli meteorologové
k předpovědi počasí pro ob-
last, kde by vydatnější déšť
mohl přispět k likvidaci roz-
sáhlého požáru v Národním
parku České Švýcarsko.
Výstraha před nebezpečím

vzniku a šířením požáru za-
tím ale zůstává pro Česko
v platnosti.
Páteční bouřky mohou být

doprovázeny přívalovými
srážkami, zhruba dvoucenti-
metrovými kroupami a nára-
zy větru o rychlosti kolem
70 kilometrů v hodině. ČTK

„Sloužíme vlasti,“ zvolali
Univerzita obrany včera dopoledne na náměstí Svobody
v Brně slavnostně vyřadila 152 letošních absolventů,
symbolicky prostřednictvím vyřazení jednoho z nejlep-
ších absolventů – poručice Jany Cendelínové. Tu rektorka
univerzity Zuzana Kročová pasovala univerzitním mečem
před bojovým praporem školy. Ceremoniál zakončil
slavnostní pochod a průlet formace stíhacích letounů
JAS-39 Gripen. Vrcholný okamžik v začínající kariéře
vojenského profesionála potvrdili absolventi sborovým
zvoláním „sloužíme vlasti“ a vyhozením vojenských čepic
do vzduchu. Zájemců o studium pro příští akademický
rok ubylo, přihlášek dorazilo asi o 400 méně než vloni.
Univerzita proto chystá nové specializace, například
vojenskou robotiku. ČTK

Na úřadě zastřelil
svou expřítelkyni

Bouřky. Pomohou
uhasit také požár

Krátce

Zákaz koupání
Hygienici na Vysočině
včera prodloužili zákaz
koupání v přehradě
Sedlice na Pelhřimovsku
a v rybníku Kachlička na
Havlíčkobrodsku. Jejich
voda je kvůli znečištění
nebezpečná pro lidské
zdraví. Kvalita vody se
zhoršila i v rybníku
Domanínský poblíž
Bystřice nad Pernštej-
nem, po koupání v něm
by se lidé měli osprcho-
vat. Čistou vodu mají
rybníky Velký Pařezitý
a Malý Pařezitý poblíž
Telče, Sykovec a Velké
Dářko na Žďársku, bioto-
py v Třešti, Jemnici
a Šiklově Mlýně, zatope-
ný lom u Horní Cerekve
či přehrada Trnávka. ČTK

inzerce
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Po pěti měsících
by nad Chersonem
mohla zavlát
ukrajinská vlajka.

Ukrajinská protiofenziva
u Chersonu na jihu země na-
bírá na síle. Čtvrtmilionové
město je po poškození mostů
v oblasti prakticky odříznutý
od ostatních Rusy okupova-
ných území. Ve své pravidel-
né analýze situace na bojišti
to uvedlo britské minister-
stvo obrany. Ukrajina podle
něj použila své nové dělostře-
lectvo dlouhého dosahu a po-
škodila především tři klíčové
mosty přes řeku Dněpr, na
něž se Rusko spoléhá při záso-
bování okupovaných oblastí.
„Jeden z nich, tisíc metrů

dlouhý Antonivskyj most
u města Cherson, byl poško-
zen minulý týden. Ukrajina
na něj udeřila znovu ve stře-
du a je velmi pravděpodobné,
že přechod bude nepoužitel-
ný dlouhodobě,“ píšou Brito-
vé. Ruská 49. armáda, která

je umístěna na západnímbře-
hu Dněpru, se proto nyní zdá
velmi zranitelná.

Rána pro propagandu
Podobně je na tom samot-

ný okupovaný Cherson, kte-
rý je prakticky odříznutý od
ostatních obsazených území.
„Jeho ztráta by vážně podko-
pala ruské pokusy vykreslit
okupaci jako úspěšnou,“ do-
dalo britské ministerstvo
obrany.

Ukrajinské ozbrojené síly
podle Britů včera s velkou
pravděpodobností vytvořily
předmostí jižně od řeky
Inhulec, která tvoří severní
hranici s Ruskem okupova-
ným Chersonem.
Ukrajinští činitelé mezitím

podle serveru The Guardian
oznámili, že operace s cílem
osvobodit Cherson začala.
Učinili tak v souvislosti s po-
sledním úderem na Antoniv-
skyj most, který pro Rusy

představuje důležitou zásobo-
vací trasu.

Raději ustup nebo se vzdej
Poradce šéfa ukrajinské

prezidentské kanceláře Olek-
sij Arestovyč zároveň potvr-
dil, že ukrajinskou strategií
je izolovat ruské invazní síly
na západním břehu Dněpru.
„Ukrajinské ozbrojené síly je
nejprve nechají bez munič-
ních skladů, pohonných
hmot, komunikací a velení,

načež vyčistí zbytky sil,“ uve-
dl Arestovyč. Rusové nyní po-
dle něj mají tři možnosti –
ustoupit, vzdát se nebo být
zničeni. „Okupanti by se měli
učit, jak přeplavat Dněpr.
Nebo by měli Cherson, první
většíměsto, kterého se 2. břez-
na zmocnili, opustit, dokud
ještě mohou. Třetí varování
už nemusí přijít,“ uzavřel pro
The Guardian další ukrajin-
ský prezidentský poradceMy-
chajlo Podoljak. HAL a ČTK

Ruskem dosazené úřady
v Chersonu uvádějí, že vydaly
přes 2300 ruských pasů
a přijaly přes 11 tisíc žádostí
o ně. Agentura Reuters
nahlédla, jaká je kulisa
předání pasů s dvouhlavou
ruskou orlicí.

● „Zatímco místností zní melo-
die ruské a někdejší sovětské
hymny, malá skupina Ukrajin-
ců v Chersonu, který před té-
měř pěti měsíci dobyli ruští vo-
jáci, přísahá věrnost Moskvě.

Následně obdrží čerstvě
vydané ruské pasy,“ popisuje
Reuters.

● „Miluji Rusko. Slávu Rusku,“
řekne po přísaze, že bude brá-
nit Ruskou federaci, 58letý
Ihor Čajka, jeden ze tří přítom-
ných. Další ze skupinky,
92letá Oleksandra Safronovo-
vá, si utírá slzy z očí. „Jsem
šťastná. Děkuji,“ říká
ozbrojenému muži ve zdravot-
nické roušce, který jí podal
ruský pas. ČTK

Oslaví 75 let
Arnold Schwarzenegger se
z neduživého kluka, jehož
hubená lýtka byla okolí
pro smích, dokázal díky
své zarputilosti přetvořit
v kulturistickou ikonu.
A později se díky této vlast-
nosti stal nejen jednou
z největších hvězd moder-
ního Hollywoodu, ale
i úspěšným politikem.
Sedm let vedl nejlidnatější
americký stát, Kalifornii.
Do souboje o prezidentský
post nešel mimo jiné pro-
to, že mu to jako rodákovi
z Rakouska – narodil se
30. července 1947 v Thalu
u Štýrského Hradce – neu-
možňuje ústava. Schwarze-
negger se proslavil rolemi
v akčních hitech Terminá-
tor (1984), Komando (1985)
či Predátor (1987). ČTK

Otroci za 16 tisíc
Belgické státní zastupitel-
ství vyšetřuje případ
55 možných obětí obcho-
dování s lidmi. Na staveniš-
ti rakouské chemické spo-
lečnosti Borealis nedaleko
Antverp pracovalo podle
ní šest dní v týdnu 55 lidí
z Filipín a Bangladéše, a to
za 650 eur, asi 16 tisíc ko-

run měsíčně. Navíc zřejmě
měli falešné pracovní
smlouvy. Podle listu
The Brussels Times zaměst-
navatel o problému
věděl už od května. Nekva-
lifikovaný pracovník na
stavbě v Belgii si za nor-
málních okolností přijde
na 1671 až 4295 eur, asi
41 tisíc až 105 tisíc korun
měsíčně.

Přísnost v Číně
Úřady v čínském městě
Wu-chan nařídily uzávěru
pro téměř milion lidí poté,
co tam byly odhaleny čtyři
případy nákazy covidem.

Plovoucí oltář
Kněz Mattia Bernasconi
v horkém letním dni na

jihu Itálie odsloužil mši
pro středoškolské studen-
ty přímo v moři. Místo na
oltář položil nezbytné pro-
priety na nafukovací mat-
raci plovoucí na vodě.
Za netradiční bohoslužbu
se sice později omluvil,
prokuratura ale případ
začala vyšetřovat pro
„urážku náboženského
vyznání“. ČTK

Ukrajinský odpor zesiluje. AP

Ukrajinci se proměňují v Rusy

Desítky bývalých republiká-
nů a demokratů oznámily za-
ložení nové celostátní politic-
ké strany, uvedla agentura
Reuters.
Cílem nového politického

uskupení má být oslovení mi-
lionů voličů, kteří jsou podle
jeho představitelů znepokoje-
ni nefunkčním systémem
dvou stran ve Spojených stá-
tech. Straně nazvané Forward
(Vpřed) budou zpočátku spo-
lečně předsedat někdejší de-
mokratický kandidát na prezi-
denta Andrew Yang a Christi-
ne Toddová Whitmanová, bý-
valá republikánská guvernér-
ka státu New Jersey.
Zakládající členové strany

podle Reuters doufají, že

partaj se stane životaschop-
nou alternativou k Republi-
kánské i Demokratické stra-
ně, které dominují americké
politice.

Představitelé strany uspořá-
dají na podzim sérii akcí ve
dvou desítkách měst, aby
představili svou platformu
a získali pro ni podporu. Ofi-
ciální zahájení proběhne
24. září v Houstonu a první
celostátní sjezd strany se
uskuteční v létě příštího roku
v některé z metropolí USA.
Lídři strany se odvolávají

na loňský průzkum agentury
Gallup, podle něhož rekordní
dvě třetiny Američanů věří
v akutní potřebu třetí stra-
ny. ČTK

Ruské kleště už povolují

Pár minut dělá zázraky

11
I tolik minut denního cvičení
má vliv na délku života, uvádí
studie zveřejněná Světovou
zdravotnickou organizací.
Stačí rychle se projít venku
nebo na chodicím pásu, dát si
čtyři dávky cvičení s činkami,
zacvičit si jógu nebo si zatan-
čit na tři hudební skladby. ČTK

Krátce

Nováček v USA.
Forward si věří

PROFIMEDIA



inzerce
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Ukrajinský velvyslanec Jev-
hen Perebyjnis končí v srpnu
diplomatickou misi v České
republice. Je to již jeho třetí
pracovní pobyt u nás. Hovoří
nadstandardně dobře česky.
Posledních pět měsíců patři-
lo bezesporu k nejdramatič-
tějším v jeho diplomatické
profesi. Jako profesionál orga-
nizoval vojenskou i humani-
tární pomoc pro svou zemi.

Přiznám se, že první dny
po ruském útoku jsem
nevěřil, že Kyjev nepadne
a Rusko nevyhraje. Určitě
jsem nebyl jediný, koho
pak ukrajinská houževna-
tost a odpor překvapily.
Vy jste nezaváhal?
Nezaváhal a řeknu proč.

Dobře se vyznám v ukrajin-
ských dějinách. Bohužel na
Západě, ještě před invazí, jen
málokdo znal do hloubky
naši historii. Teď se to naštěs-
tí mění.

Kdybychom znali vaše
dějiny lépe, co bychom
se dozvěděli?
Rusko se snaží Ukrajinu

zničit už několik staletí.
Vždycky bylo neúspěšné,
Ukrajina se vždy ubránila.
I teď jsem přesvědčený, že
bude Rusko neúspěšné. Stej-
ně jako před čtyřmi sty lety,
před sto lety i teď. Bude to ale
opět vyžadovat velké oběti.
Ukrajina bude existovat.

Vybavujete si, že byste se
v diplomatické škole učili,
co dělat, když začne
válka?
To nikoho nenapadlo ani

v nejhorším snu. Určité zku-
šenosti jsemměl z roku 2014,
kdy jsem působil jako mluvčí
ministerstva zahraničí. Zača-
ly boje na východě země
a Rusko zabralo Krym. Nikdo
vám v takové situaci nepora-
dí, co máte dělat a říkat, když
soused okupuje kus vašeho
území. A navíc proti vám roz-
poutá informační válku. To
jsem jako tiskový mluvčí mu-
sel řešit hned na samém za-
čátku. Až Ukrajina zvítězí, za-
hraniční diplomaté se budou
od našich diplomatů učit
z těchto nabytých zkušenos-
tí. Takové zkušenosti, jaké
mají naši diplomaté a jaké
má naše armáda, takové ni-
kdo další nemá. Jsempřesvěd-
čen, že to, co Ukrajina dělá,
bude jednou ve vojenských
i diplomatických učebnicích.

Dostal jste se po 24. únoru
domů?
Nedostal. Nebylo kdy.

Teď vás čeká návrat.
Nemáte trochu strach, až
uvidíte výsledky války na
vlastní oči?
Sleduji denně, co se u nás

děje, mám tam rodiče. Jistě,
nezažili jsme smanželkou na
vlastní kůži sirény každouho-
dinu, to musí být stresující.
Ale doma je doma. Těšíme se.
I pro velvyslance platí, ať pra-
cuje v sebekrásnější zemi, ať
je mu tam příjemně, vždycky
si musí pamatovat, kde je
jeho rodná zem.

Bude to mít váš nástupce
v Česku snazší, nebo těžší?
Přece jen přijde v době,
kdy už hlavní vlna solidari-
ty opadla.
Těžko říci. Nevíme, co nás

čeká a kam bude ruská inva-
ze směřovat. V každém přípa-
dě práce bude dost. Věřím
ale, že vztahy mezi Ukraji-
nou a Českem jsou nyní na ta-
kové úrovni, že nehledě na
osobnosti, pomoc a pochope-
ní jsou a budou vždy obou-
stranně hodně vysoké.

Co novému ambasadorovi
poradíte? Měl byste něco
speciálního?
Je zaběhnutou praxí a zvy-

kem, že při výměně velvyslan-
ců konzultuje nový ambasa-
dor se starým zkušenosti
z práce. To je standardní po-
stup v naší profesi. Jistě řadu
postřehů sdělím. Všechno se
ale předat nedá, každý musí
získat své vlastní poznatky.

Když jste v roce 2017
přijel, od začátku jste
Česko přesvědčoval, že
válka už na Ukrajině
probíhá. Že to není jen

nějaký místní konflikt.
Bylo to obtížné?

Máte pravdu, nebylo to
snadné. Snažil jsem se o to
a doufám, že se mi už před
24. únorem letošního roku
v tomto směru něco podařilo.
Musím ale přiznat, že roky
před současnou invazí lidé
v Česku Ukrajině moc pozor-
nosti nevěnovali. Pokoušel
jsem se vaši veřejnost sezna-
movat s tím, co se na východě
Ukrajiny děje, přesvědčit lidi,
že musíme používat správná
slova, správné pojmy. Vždyť
i teď stále někteří lidé v Čes-
ku, včetně některých politi-
ků, tvrdí, že žádná válka není.
Stejně tak v roce 2014 nikdo
nechtěl konflikt nazývat vál-
kou. Mnoho novinářů tehdy
bohužel používalo termíny,
které se snažilo do veřejného
mínění a médií vnášet právě
Rusko, nebo v lepším případě
označovali ruské okupanty za
„povstalce“ či „proruské sepa-
ratisty“ a válku ostýchavě na-
zývali „konfliktem“. Snažil
jsem se to změnit. Teď už o
válce pochybuje málokdo, je
zřejmé, kdo je agresor a kdo
oběť, kdo vede spravedlivý
boj a kdo je okupantem. Je to
ovšem za obrovskou cenu pro
moji zem.

Narodil jste se v roce 1968.
Velvyslancem jste v zemi,
která nemá na toto datum
příjemné vzpomínky.
Pokaždé v tom bylo
Rusko. Nenapadlo vás, že
je to prokletý rok. Že vás
ta číslovka dostihla?
Před pár lety jsem napsal

článek pro Respekt pod ná-
zvem Moje osudové české
osmičky. Každá osmička, ne-

jen 1968, ale i 1978 a 1988,
byla pro mě nějak vztahem
k Česku poznamenána, po-
každé mě s vámi toto číslo
spojovalo. Moje manželka se
také narodila v roce 1968. Její
otec, známý fyzik, v roce
1968 proti okupaci vaší země
protestoval. Až do rozpadu
Sovětského svazu nesměl ces-
tovat do zahraničí. Okupace
Československa byla pro naši
rodinu i osobní tragédií.

Z některých vašich
vystoupení a prohlášení
po 24. únoru 2022 jsem
měl dojem, že se v nich víc
promítá Jevhen Perebyjnis
jako člověk než jako diplo-
mat. Především u protestu
ohledně ruského filmu na
festivalu v Karlových
Varech. Ale to je asi jen
dojem, nebo ne?
Samozřejmě, že nejsem ro-

bot, jsem i člověk, nejen di-
plomat. Mám i svoje osobní
názory. Když něco říkám, tak
to vždy říkám jako zástupce
Ukrajiny. I v případě dopisu
prezidentovi filmového festi-
valu v Karlových Varech. Mi-
mochodem, všude se psalo, že
jsem žádal, aby byl ruský film
stažen. Nic takového v dopise
nebylo. Jen jsem podpořil do-
pis ukrajinských režisérů, kte-
ří se několik dní předtím na
festival obrátili. Napsal jsem
panu Bartoškovi, proč simyslí-
me, že není fér ruský film pro-
mítat. Překvapuje mě, že v ci-
vilizované společnosti ještě
pořádmusíme vysvětlovat tak
základní věci. Po tom, co Rus-
ko udělalo Ukrajině v únoru
2022, jsem si myslel, že je sa-
mozřejmé, aby bylo izolované
v každé oblasti. V ekonomice,

ve sportu a v kultuře. Rusko to-
tiž nyní využívá k propagandě
všechno, to bychom si měli
uvědomit. Co je ruská kultu-
ra, to jsme viděli a stále vidí-
me, když Rusové bombardova-
li ukrajinskáměsta, když zabí-
jeli lidi v Buči. Ale nejde o
uměleckou hodnotu toho fil-
mu, jak se snažili argumento-
vat organizátoři festivalu. Sní-
mek je financován z ruského
státního rozpočtu. Neumím
si představit, že by za druhé
světové války někde promíta-
li filmy financované hitlerov-
ským režimem. Myslím si, že
současný ruský režim je v ně-
kterých případech horší než
ten bývalý nacistický v Ně-
mecku. Stejně tak si myslím,
že je hanebné, že ruský reži-
sér NikitaMichalkov, který je
vlastně ideologem toho vraž-
dění, je stále držitelem čest-
né ceny festivalu.

Pozvali vás na festival?
Ne, pozvánku jsem od nich

nedostal.

Pokud jste mívali čas
a chtěli si odpočinout,
projít se, kam jste v Praze
s vaší paní vyrazili?
Centrum Prahy, výhled

z Karlova mostu na Pražský
hrad, to nás vždycky fascino-
valo. Strávil jsem v České re-
publice během svých tří poby-
tů dohromady víc než deset
let. Praha mě nikdy nepřesta-
la uchvacovat svoumagií. Do-
kázali jsme se tímto městem
toulat hodiny, pokud k tomu
byla příležitost. To nám urči-
tě bude scházet.

Budete si i nadále udržo-
vat češtinu?
Je to vedle angličtiny můj

další pracovní jazyk. Získal
jsem v Česku mnoho přátel,
kontakty si budu udržovat,
moderní technologie to na-
štěstí umožňují.

Máte nějaký koníček?
Někdo sbírá známky, jiný
chodí na ryby. Co vy?
Přiznávám, že na vedlejší

záliby jsem neměl ve funkci
ambasadora moc čas. Dovole-
nou jsem neměl víc než tři
roky. Byly totiž události, kte-
ré mi to neumožňovaly už
dlouho před invazí, pak tu
byl covid a další povinnosti.
Letos už vůbec ne. Pracoval
jsem, jak se obrazně říká,
dvacet čtyři hodin denně
a sedmdní v týdnu. Rád cestu-
ji, ale to v posledních letech
nešlo. Snad se mi k tomu po
našem vítězství naskytne pří-
ležitost. PAVEL HRABICA

Ukrajinský velvyslanec Jevhen Perebyjnis v Praze u zničené ruské vojenské techniky MAFRA

„Filmy placené Hitlerem by na
žádném festivalu nepromítali“
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Zájem o pobídky
je obrovský.

Navýšení peněz pro filmové
pobídky, se kterým počítá ná-
vrh novely státního rozpočtu
na letošní rok, bude pokračo-
vat i v letech 2023 a 2024.
Strop na jeden projekt bude
150milionů korun, což vytvo-
ří větší prostor pro více pro-
jektů a dává šanci i českým
producentům.
Návrh novely rozpočtu na

letošní rok navyšuje rozpočet
ministerstva kultury o 1,2mi-
liardy korun na 16,42 miliar-
dy korun. Státnímu fondu ki-
nematografie (SFK) byměl ná-
vrh zajistit dalších téměř
600 milionů korun na filmo-
vé pobídky. Doposudměl SFK
na pobídky 800 milionů ko-
run ročně. Zájem filmařů je
ale tak velký, že letos byl sys-
tém pobídek pro velký zájem
žadatelů zastaven už v lednu.

„Požadavky zahraničních
produkcí v průběhu času str-
mě stoupaly. A místo toho,
abyminulé vlády řešily zvyšu-
jící se zájem produkcí syste-
maticky, dosypávaly do systé-
mu oproti plánovanému roz-
počtu peníze navíc podle mo-
mentálního rozhodnutí. Sys-
tém se tak stal naprosto ne-
předvídatelným,“ uvedl mi-
nistr kulturyMartin Baxa. ČTK

Prostředky, které česká veřejnost zasí-
lala na sbírkové konto Zoo Praha bě-
hem australských požárů v letech
2019 a 2020, stále pomáhají. Napří-
klad této žabce, paropuše corroboree,
která bývá označována jako „žabí iko-
na Austrálie“ a jejíž poslední malá po-
pulace přežívá v Australských Alpách.
Pražská zoo financovala znovuvybu-

dování přírodních útočišť, kam jsou
vypouštěny paropuchy corroboree od-
chované v lidské péči. Z jednoho
z nich je i tento snímek.

Říká se: „Dobrý spánek je
sladší nežmed.“ Což naznaču-
je jeho hlavní funkci: nechat
tělo odpočinout, nabrat nové
síly. I proto se také říká:
„Ráno je moudřejší večera.“
Po vyspání máme prostě „čis-
tější“ hlavu, víc nám to pálí.
Spánek je důležitý i proto,
abyměl organismus sílu bojo-
vat s nemocí či se zraněním.
A působí i coby prevence
před chorobami. Během spán-
ku dochází v organismu také
k „úklidu“ škodlivých látek.
Jenže co když se ani po vydat-
ném spánku necítíme odpo-
čatě? Jsou potíže se spánkem
předzvěstí vážnějších nemo-
cí? Na tyto i další otázky odpo-
vídá neurolog Karel Šonka,
vedoucí Centra pro poruchy
spánku a bdění 1. lékařské fa-
kultyUniver-
zity Karlovy
a Všeobecné
fakultní ne-
m o c n i c e
v Praze. Více
čtěte v no-
vém vydání
t ý d e n í k u
Téma.

Na film i seriál

Pobídky pro zahraniční filma-
ře představují možnost získat
zpět část nákladů.

● Jde o projekty různého dru-
hu, od několikadenního na-
táčení až po realizaci deseti-
dílného seriálu, který zabere
sto natáčecích dní. V Česku
činí základní filmová pobíd-
ka pětinu z uznatelných
nákladů.

Autor fotografie

Miroslav
Bobek
Zoo Praha

Esa skokanská i hudební
Třiadvacáté pokračování highdiverských závodů High
Jump v lomu v Hřiměždicích se bude konat již 5. a 6. srp-
na. Tradiční akce v bývalém a v současnosti již zatope-
ném žulovém lomu láká nejen diváky, ale také
skokanské hvězdy ze všech koutů světa. Nejinak tomu
bude i letos. Celkem se do závodů přihlásilo přes pade-
sát skokanů z více než deseti zemí světa. Na akci je tradič-
ně přichystán i doprovodný program včetně toho hudeb-
ního. Mezi interprety jsou například legendy hip hopu
PSH, hudební skupina United Flavour Sound System,
rapeři 58G, reggae ska kapela Fast Food Orchestra nebo
dýdžejové Friky a Akvamen. MET

Téma. Spánek
jako klíč
k nemocem

Víc peněz
filmařům

Pomoc
žabí ikoně Austrálie

Udělejte si radost
skvělým čtením!

Ivana z Knihkupectví Luxor

Letní záhady, to je tucet napínavých příběhů
sestavených do sbírky pro prázdninové večery! Se
stoupajícími teplotami stoupá i pravděpodobnost zločinu, ať už
v Cornwallu, či na Riviéře. Užijte si povídky plné mistrných odhalení
od samotné královny zločinu Agathy Christie.

Mladá žena, která každý den riskovala život, aby pomohla těm
nejpotřebnějším. Irena Sendlerová – Anděl z Varšavy je životní
příběh členky polského protinacistického odboje, která pomáhala
lidem ve varšavském ghettu a podařilo se jí zachránit život více než
dvěma tisícům dětí.

V bytě zavražděného samotáře se najdou dva pozoruhodné
předměty: Vermeerův obraz a kufr s iniciálami WHL3. Případ
zmizelých předmětů je záhadou, ale Win je oproti FBI ve výhodě:
je nechutně bohatý a nebojí se vzít spravedlnost do vlastních
rukou... Thriller Říkejte mi Win.

, to je tucet napínavých příběhů 
sestavených do sbírky pro prázdninové večery! Se 

Rozložte lehátka na
pláž či do stínu stromů
a užijte si povídky plné
mistrných odhalení,
thrillery i výjimečné
životní příběhy.

PETR KLAPPER

inzerce
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Oblíbenou pomůc-
ku sadařů zakáza-
lo ministerstvo
zemědělství.
Hubila totiž nejen
hmyz, ale i drobné
ptactvo.

V tuzemsku se prodávají
a užívají nejrůznější typy lepi-
cích pastí určených k hubení
hmyzu na zahradách a v sa-
dech. Zejména jde o lepicí
pásky či lepicí pasty aplikova-
né na kmeny ovocných stro-
mů s cílem zabránit přístupu
lezoucího hmyzu do jejich ko-
run. Rovněž jde o lepicí štítky
či pásky volně zavěšené v ko-
runách stromů aplikované
s cílem likvidace létajících
hmyzích škůdců.
„Vzhledemk tomu, že lepo-

vé plochy nejsou nijak zabez-
pečeny proti kontaktu s jiný-
mi než cílovými druhy živoči-
chů, stávají se tyto pasti ne-
bezpečné i pro obratlovce, ze-
jména pro ptáky. Podle údajů
získaných ze záchranných
stanic tyto pasti usmrtí či těž-
ce poškodí minimálně desít-

ky ptáků ročně,“ uvádějí zá-
stupci Ústřední komise pro
ochranu zvířat (ÚKOZ), která
slouží jako odborný poradní
orgán ministra zemědělství.

Děsivá a zbytečná smrt
Podle ochránců přírody

v těchto pastech hynou děsi-
vou smrtí desítky, spíše stov-
ky zvířat ročně. Nyní ÚKOZ
potvrdil, že takové pasti lze
zakázat a jejich výrobu, pro-
dej i aplikaci pokutovat.
„Ministerstvo zemědělství

vydalo na stránkách své
ústřední komise přelomové
stanovisko. Hovoří o tom, že
hojně rozšířené a zejména
mezi sadaři oblíbené lepové
pasti na hmyzí škůdce mo-
hou způsobit týrání obratlov-
ců,“ vysvětluje pro deníkMet-
ro Petr Stýblo z Českého sva-
zu ochránců přírody a dodá-
vá: „Pokud jsou instalovány
tak, že nezabrání přilepení
ptáků či drobných savců či
neobsahují takový návod
k použití, který by elimino-
val kontakt pasti s obratlovci,
jde jednoznačně o porušení
zákona na ochranu zvířat pro-
ti týrání.“
Pouze sdělení na obalu

o tom, že pasti jsou určené na

hmyz, podle Stýbla nestačí.
„Zvířata, jak známo, číst ne-
umí. V současné době jsou na
českém trhu nejrůznější typy
lepicích pastí. Prakticky žád-
ná z nich však nesplňuje pod-
mínky stanovené zákonem,“
dodává Stýblo.

Dlouhý boj
Záchranné stanice na pro-

blém lepicích pastí upozorňo-
valy mnoho let. Nyní se ze
strany státu setkaly s pozitiv-
ní odezvou. Jen v prvním po-
loletí tohoto roku přijaly zá-
chranné stanice celkem de-
set tisíc živočichů poškoze-
ných lepicími pastmi.
„Tři vlaštovky obecné, dvě

sýkory koňadry, po jednom
rehku domácím, strakapou-
du velkém a žluně zelené
a dokonce i dva netopýry pes-
tré. Deset zvířat není na prv-
ní pohled – ve srovnání třeba
s počtem ptáků zraněných na
skleněných plochách či slou-
pech vysokého napětí – vyso-
ké číslo. Jenže, je nutné si uvě-
domit, že do záchranných sta-
nic se dostávají pouze živá
zvířata. A také ne každý za-
hrádkář sebere odvahu, aby
zvíře nalezené na jeho nele-
gálně užívané lepové pasti

odborníkům do záchranné
stanice dopravil,“ míní
Stýblo.

Třicet tisíc pacientů
Záchranné stanice sdruže-

né v Národní síti záchran-
ných stanic, ročně přijímají
více než třicet tisíc zvířat
v nouzi. Poskytují jim první
pomoc, léčí je s cílem uzdra-
vené vypustit zpět do přírody
anebo jim alespoň zkracují
utrpení. Zároveň se snaží lidi
vychovávat, aby omezili akti-
vity, které divokým zvířatům
škodí. A právě ona výchova je
běh na zjevně velmi dlouhou
trať.
„Řadu zvířatům škodlivých

aktivitmají lidé v sobě hlubo-
ko zakořeněnou. Namátkou
třeba sbírání mláďat, kterým
nic není; nezabezpečování
skleněných stěn proti nára-
zům ptáků, používání jedů
na zahrádkách a podobně. Po-
užívání lepů na zvířata je
také jednou z nich. Naštěstí
takovou, která má šanci být
relativně rychle eliminová-
na. Zejména když i minister-
stvo zemědělství koná a jemu
podřízené veterinární správy
konat budou,“ popisuje pro
Metro Stýblo.

Ne všichni trpí
V červnu se ochránci příro-

dy pochlubili ještě jednou
znepokojivou statistikou.
Z tehdy celkem 3464 zvířat
přijatých do péče záchran-
ných stanic v období od polo-
viny května do půlky června
bylo 1001 ptáčat. Více než po-
lovinu z nich ukradli lidé je-
jich rodičům v domnění, že
je zachraňují.
„Lidská hloupost je v těch-

to dnech nejčastější příčinou
přijímání nejen ptačích mlá-
ďat do záchranných stanic.
Takzvaných milovníků zví-
řat, kteří mají pocit, že každé
jimi spatřené zvířecí mládě
rozhodně ihned potřebuje lid-
skou pomoc, spíše přibývá.
Tací lidé namísto, aby svůj
záměr předem konzultovali
s odborníky, rovnou konají
a ukradnoumláďata jejich ro-
dičům. Běžně se tak děje
umalých zajíčků,“ kroutí hla-
vou Stýblo a dodává: „Nepo-
učitelní lidé ignorují fakt, že
je normální, naleznou-li ptá-
če, které ještě neumí létat,
mimo hnízdo.“

FILIP
JAROŠEVSKÝ
filip.jarosevsky@metro.cz

Ochránci přírody letos zabezpe-
čují úseky silnic, kde dochází
k nadměrnému usmrcování
přecházejících žab a čolků.

● V centrální evidenci je více
než pět set silničních úseků,
kde každoročně hynou žáby
pod koly aut. Pouze na několi-
ka desítkách z nich lidé obojži-
velníkům pomáhají.

● „Každé jaro máme snahu
ochránit žáby a čolky, kteří na
jaře táhnou k vodním plo-
chám, kde se mohou spářit
a naklást vajíčka. Pokud jejich
cesty křižují silnice, mnoho
jich zahyne pod koly projíždě-
jících aut,“ říká Martin
Třešňák z Českého svazu
ochránců přírody. Ten mnoho

let finančně i odborně podpo-
ruje aktivity dobrovolníků, kte-
ří obojživelníky zachraňují,
a to v programu Ochrana bio-
diverzity. „V letošním roce se
podařilo zabezpečit cesty
obojživelníků na osmnácti lo-
kalitách,“ dodává Třešňák.

● Ochránit živočichy na tako-
vém kritickém úseku silnice
není snadné. Je potřeba zvolit
správné období, kdy se instalu-
jí podél silnic dočasné zábra-
ny, které obojživelníky nave-
dou tam, kudy se mohou bez-
pečně dostat na druhou stra-
nu. Tam, kde takové místo
není, se u zábran instalují lapa-
cí pasti. Do nich jsou obojživel-
níci zachytáváni a každý den
pak přenášeni.

Tuhle vlaštovku se podařilo zachránit. Jiní opeřenci ale takové štěstí vždy nemívají. ČSOP

inzerce

Lepicí pasti na hmyz nesmí
týrat zvířata. Používáte je?

Obojživelníci na cestách
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Poté co se společnost C&A
Serbia stala terčem organizo-
vaného celního podvodu spá-
chaného neznámými pacha-
teli, neměla jinou možnost
než podat insolvenční ná-
vrh.
Pachatelé systematicky pro-

váděli více než 300 podvod-
ných jednání porušujících
srbské celní předpisy. Toto
rozhodnutí se týká 14 prode-
jen a přibližně 135 zaměst-
nanců v Srbsku. Tato situace
je velmi specifická a týká se
pouze Srbska.

Tento vývoj se v žádném
případě netýká jiných trhů
společnosti C&A.
Společnost C&A Serbia se

stala terčem organizované-
ho celního podvodu, které-
ho se dopustil jeden z jejích
obchodních partnerů a dal-
ší, dosud neznámí pacha-
telé.
Uvedení pachatelé syste-

maticky prováděli více než
300 podvodných dovozů, při-
čemž zneužívali logo C&A,
výhodný celní status a pl-
nou moc celního zástupce

C&A v Srbsku k zastupo-
vání.
Tento trestný čin byl odha-

len v říjnu 2021, kdy srbský
celní úřad o těchto podvod-
ných dovozech poprvé infor-
moval společnost C&A.
Po několikaměsíčním vy-

šetřování a navzdory důka-
zům podporujícím stanovis-
ko, že společnost C&A Serbia
by neměla nést důsledky to-
hoto trestného činu, zaujal
srbský celní úřad stanovisko,
že společnost C&A Serbia je
povinna zaplatit clo za zboží

deklarované v rámci podvod-
ných dovozů.
Po důkladné analýze situa-

ce dospělo vedení společnos-
ti C&A Serbia k závěru, že rizi-
ka spojená s dalším napadá-
ním právního stanoviska srb-
ských orgánů nelze zodpo-
vědně nést.
Vzhledem k finančnímu

rozsahu nároků vůči společ-
nosti C&A Serbia byl mana-
žerský týmnucen podat insol-
venční návrh.
Budoucí řízení povede jme-

novaný insolvenční správce.

O společnosti C&A

S více než 1300 prodejnami
v 18 evropských zemích a více
než 25 000 zaměstnanci patří
společnost C&A k předním
evropskýmmaloobchodním
prodejcůmmódy.

● Každý den přivítá společ-
nost C&A ve svých prodej-
nách v Evropě přibližně dva
miliony návštěvníků. Více in-
formací na www.c-a.com.

Nejnavštěvovaněj-
ším jihočeským
regionem je Budě-
jovicko. Láká i do
Alšovy galerie.

Turisté přijíždějící do jižních
Čech si podle statistik národ-
ní agentury Czech Tourism
v uplynulém roce nejvíce oblí-
bili Jihočeskou zoologickou
zahradu v Hluboké nad Vlta-
vou.
Zoo Hluboká podle údajů

Tourdata prošlo v roce 2021
celkem269,6 tisíce návštěvní-
ků. „Loňský rok byl pro zoo
ohledně návštěvnosti rekord-
ní i přesto, že jsmeměli něko-
lik měsíců zavřeno. V dru-
hém pololetí roku jsme pak

zaznamenali historicky vů-
bec nejvyšší návštěvnost, a to
201 tisíc osob,“ uvádí ředitel
zoo Vladimír Pokorný.
Na druhé příčce v návštěv-

nosti se pak umístila Stezka
korunami stromů v Lipně
nad Vltavou.
Návštěvnost ve statisti-

kách Tourdata je sledována
na základě prodaných vstu-
penekmonitorovaných turis-
tických cílů. Těch je v databá-
zi za Jihočeský kraj
147 a v roce 2021 se na nich
zakoupením vstupenky regis-
trovalo celkem 2 339 000 ná-
vštěvníků. Největší část
z nich, 668 200, tedy
28,56 procenta, pak v turistic-
ké oblasti Budějovicko.
Skokanem roku v turistic-

ké oblasti Budějovicko se sta-
la Alšova jihočeská galerie.
Obě její pobočky zaznamena-

ly výrazný meziroční nárůst
návštěvnosti. Wortnerův
dům v Českých Budějovicích
téměř 264 procent, výstavní
prostory v Zámecké jízdárně
v Hluboké nad Vltavou pak
148 procent.
„Milovníkůmumění se sna-

žíme do jižních Čech přiná-
šet výstavy a autory světové-
ho významu. V loňském
roce to byla především uni-
kátní výstava Malevič a rus-
ká avantgarda, letos je to na-
příklad Senzační realismus
Theodora Pištěka doplněný
o zahraniční ikony, jako je
například Gerhard Richter
a jiné. Těší nás, že lidi umění
stále přitahuje a návštěvu
galerie zařazují do svého
programu během výletu na
jih,“ pochvaluje si ředitel Al-
šovy jihočeské galerie Aleš
Seifert.

www.muzeumfantast i ckych i luz i .cz

N E J Z Á B A V N Ě J Š Í M U Z E U M V P R A Z E !

Vodičkova 31
Praha 1

Komiksové novinky
Mladí titáni: Raven je grafický román jedné z nejprodáva-
nějších autorek podle New York Times, Kami Garciové,
a v oblasti komiksu teprve debutujícího výtvarníka Gab-
riela Picola, přináší fascinující příběh o hledání síly na-
učit se důvěřovat ostatním lidem – a sobě samým, ať už
jsme kýmkoliv. Kniha má 184 stran, stojí 399 korun. Další
novinkou jsou Mimoni 5: Superbanánové hry. Mimoni se
vracejí a tentokrát se pouštějí do sportu! Od fotbalu,
přes lyžování, plavání, až po skoky o tyči. A pěkně po
svém čili se spoustou podfuků, nehod a jiných divočin.
Své soupeře zničí a vás rozesmějí! Mimoni mají 48 stran,
cena je stanovena na 179 korun.

Jižní Čechy jsou
čím dál oblíbenější

Společnost C&A Serbia. Stala se terčem
organizovaného celního podvodu
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Počasí

„Mami, podívej,
tamhle letí covidová
mutace RVHP-23H.“

MAREK MAHDAL
Facebook

3 – MOA, TÓN

4 – KOLO,
OHAŘ, ZLOM

5 – JIŘÍK,
NETEŘ,
OKRUH, ZRNKO

6 – CÍRKEV,
KDEKDO,
MRAMOR, SPACÁK

7 – VÝZBROJ

10 – PŘEDPOKLAD,
ZDRAVOTNÍK

Doplňte do obrazce všechna slova.
Tajenka je v označených políčkách.
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ČT1 ČT2 Nova ÓčkoPrima

16.15 Zdravotní škola III (1/6)
17.00 Cestománie
17.30 AZ-kvíz
18.00 Události v regionech
18.25 Kde domovmůj?
19.00 Události
19.56 Branky, body, vteřiny
20.10 Chalupáři (9/11)
21.05 Chalupáři (10/11)
21.45 Všechnopárty
22.40 Šéfe, vrať se!

Komedie (ČR, 1984)
00.05 Případy

detektivaMurdocha XIV
00.50 AZ-kvíz
01.15 AZ-kvíz
01.50 Banánové rybičky
02.20 Dobré ráno
04.50 Po stopách hvězd

16.25 Zvířata ve válce (1/2)
17.15 Kouzlo Afriky
17.40 Nejluxusnější hotely

světa
18.25 Podivuhodná Asie –

Indonésie
19.15 Příběhy obrácení (4/6)
19.40 Postřehy odjinud
19.50 Zprávy v českém znako-

vém jazyce
20.00 Sherlock Holmes

Mistr mezi vyděrači. Detektivka
(VB, 1991)

21.50 Frank Riva (5/6)
23.30 Balthazar II (4/10)
00.20 Evropský příběh (1/6)
01.15 Babylon
01.40 Opožděný východ
02.40 Sabotáž

17.00 Odpolední Televizní no-
viny, Sportovní noviny

17.40 Na lovu
18.50 Hospoda (29)

Věštba. Seriál (ČR, 1995)
19.30 Televizní noviny, Spor-

tovní noviny, Počasí
20.20 Babovřesky 2

Komedie (ČR, 2014)
22.35 Americký sniper

Akční film (USA, 2014)
01.10 Dr. House (13)

Prokletý. Seriál (USA, 2004)
02.00 Dr. House (14)

Sebeovládání. Seriál (USA, 2004)
02.45 Na lovu
03.25 Babicovy dobroty
04.00 Doktoři z Počátků (115)
05.00 Novashopping

16.50 Policie v akci
17.50 Prostřeno!
18.55 Hlavní zprávy
19.40 Krimi zprávy
19.55 Showtime
20.15 Máme rádi Česko
21.55 Mordparta (5)

Nevěra. Krimiseriál (ČR, 2016)
23.25 Ano, šéfe!
00.30 Z místa činu
01.30 Námořní vyšetřovací

služba VII (19)
Hříšné potěšení. Krimiseriál
(USA, 2009)

02.30 Vůně zločinu IV (8)
Poslední střet. Krimiseriál
(Ukr., 2019)

03.40 Komisař Rex (7)
04.50 Rozpal to, šéfe!

06.00 Ranní fresh
09.00 Flashback
11.00 Tattoo Fixers Extreme
11.30 Óčko hity
14.30 UŽÍT CHORVATSKO
14.50 Óčko hity
15.00 Óčko Chart
17.00 Óčko hity
21.30 Tattoo Fixers Extreme
22.00 Naked Attraction

Denmark
22.30 ZRĆE VLOG
22.35 O BLACK LIST SPECIÁL
23.30 O black list party

Čtvrtek malý pátek, nalaď se
před víkendem s playlistem
v rytmu párty bangerů z Óčko
BLACK

0.00 ZRĆE VLOG

NAPADÁVÁSVTIPNÝ POPISEK?
Napište bublinu a reagujte na
sloupek na:www.facebook.com/
denikmetro FOTO: 2x AP

Napište svou bublinu

Luštěnka

Teplotní rekordy: 9,3 °C (1881) 36,4 °C (2005) Bio:

DNES ZÍTRA NEDĚLE PONDĚLÍ

24/28 °C 19/23 °C 23/27 °C 25/29 °C

Sudoku
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INZERCE

Pod elektrickým vedením Teplárny Kladno
ze skupiny Sev.en Energy vznikají biotopy,
které jsou domovem vzácných a chráně-
ných živočichů. Údržbu průseků pod elek-
trickým vedením provádí Teplárna Kladno
ve spolupráci s Odborem životního pro-
středí Magistrátu města Kladno a Vladimí-
rem Hulou z Mendelovy univerzity v Brně.
Díky šetrné odborné péči jsou průseky ide-
álním místem pro život našich nejohrože-
nějších druhů motýlů.

Průseky elektrického vedení jsou vnímá-
ny jako nutné zlo. Stromy a keře, které zde
rostou přirozeně, jsou zdrojem problémů
pro provozovatele přenosové sítě, protože
jejich růstem vzniká vysoké riziko požáru
či dokonce poranění. Je tedy nutné tyto po-
rosty pravidelně prosekávat, a to tak, aby
nedosáhly výšky tří metrů. Pokácená hmo-
ta se buďto nechává ležet na místě, či se
štěpkuje. Existuje ještě možnost celý po-
rost vyfrézovat včetně povrchu půdy. Místo
po zásahu vypadá tak, že zdánlivě jen těžko
láká živočichy k osídlení. Ve skutečnosti se
ale průseky stávají při odborné péči oázou
biodiverzity.
Teplárna Kladno ze skupiny Sev.en Energy
začala údržbu průseků pod elektrickým ve-
dením provádět tak, aby se zde dařilo mo-
týlům a případně i dalším skupinám bez-
obratlých. „Jako vzorová byla vybrána tři
místa v okolí osady Dříň. Na těchto místech
jsme se nyní zaměřili na to, co zde roste
a létá a bylo velkým překvapením, že díky
naší péči zde potkáváme několik ohrože-
ných druhůmotýlů a rostlin. Ne ledajakých!
Jedná se dokonce o druhy z Červeného se-
znamu bezobratlých České republiky, tedy
těch nejohroženějších našich motýlů,“ pro-
zradil Petr Hamouz, vedoucí technik elek-
tro Teplárny Kladno, který na šetrném pří-
stupu k průsekům společně s akademiky
z Mendelovy univerzity v Brně a odborníky
na životní prostředí z kladenského magist-
rátu spolupracuje. Zcela unikátní je výskyt
soumračníka skořicového (Spialia serto-
rius), který je veden v červeném seznamu
jako druh zranitelný. Tento motýl se vyvíjí
na osluněných rostlinách krvavce menšího
(Sanguisorba minor). Tato rostlina miluje
osluněné polohy, často roste i z holé skály
a těmto podmínkám je i plně přizpůsobený
tento motýl. „Takový biotop, tedy obnažená
půda či skála, kde jsou ustálené podmínky
a je zde blokovaný nástup stromů a dal-
ší vegetace, je u nás vzácným, a proto se
soumračník skořicový vyskytuje praktic-
ky pouze v chráněných územích. A my jej

máme v průseku pod elektrickým vedením!
Tedy skvost, o který se vyplatí se starat.
Společně s ním se zde vyskytuje plejáda
dalších druhů,“ doplnil Petr Hamouz. Asi
největším klenotem jsou barevní modrásci.
Nejvýznamnější je velmi početná populace
krásného modráska černolémého (Plebej-
us argus). Tento dle červeného seznamu
téměř ohrožený motýl zde vytváří popula-
ci čítající stovky jedinců. „Vyžaduje nízký
trávník s dostatkem vikvovitých rostlin,
tedy přesně to, co zde vytváříme. Na loka-
litách můžeme potkat celou řadu dalších
charizmatických druhů a všechny z nich
spojuje jeden jmenovatel. Nízký nezapoje-
ný trávník s jednotlivými osluněnými keři.
Něco, co u nás bylo historicky formováno
pastvou dobytka a později nahrazeno po-
jezdem těžké techniky či těžbou. Naše kra-
jina totiž velmi výrazně zarůstá a právě pra-
videlnou údržbou pod vysokým vedením
toto zarůstání blokujeme a dáváme šanci
druhům, které z naší krajiny mizí. Není to
jednoduchý úkol a stávající způsoby údrž-
by nejsou zcela optimální. Budeme se však
snažit tuto údržbu upravit tak, aby vyhovo-
vala nejen druhům zjištěným, ale i případ-
ně druhům, které zde doposud zjištěny ne-
byly. A samozřejmě i na větších plochách
než doposud,“ uzavřel Petr Hamouz.

Sev.en Services s.r.o.
Václava Řezáče 315, 434 01 Most

www.7energy.com

Pod elektrickým vedením
Teplárny Kladno
vznikají motýlí dálnice

Teplárna Kladno s.r.o. je od roku 2019 sou-
částí energetické skupiny Sev.en Energy.
V Kladně provozuje jeden z nejmoderněj-
ších českých kogeneračních zdrojů na vý-
robu elektřiny a tepla. Instalovaná techno-
logie a způsob jejího provozu minimalizují
množství emisí vypouštěných do ovzduší.
Teplárna tak splňuje ekologické normy Čes-
ké republiky a zároveň nové předpisy EU
platné od roku 2021.Výkon kladenské elek-
trárny dosahuje 524 MWe. Společnost se
tak řadí mezi největší výrobce energie v ČR.
Díky poskytování podpůrných služeb také
výrazně přispívá ke stabilitě energetické
soustavy. Společnost zároveň vyrábí teplo
pro město Kladno a jeho více než 18 tisíc
domácností a firem. Se svými 250 zaměst-
nanci patří mezi významné zaměstnavatele
v regionu.
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David Kubín
A dítě bude

v družině o hodinu
déle? To je výmysl.

Anketa

Začátek školy v 9 hodin. Co vy na to?

Jaroslava Houfková
Nechala bych

to na rozhodnutí
ředitele.

@x.alenadudova.x si se svou momentkou působivě pohrála.
Poznáte, ve které stanici zmáčkla spoušť? Odpoví vám poslední
tag. #naperonu #metro #mojemetro #stanicemetra
#spechamdoprace #praha #mumraj #smichov
#smichovskenadrazi

Leňulka Plesníková
Myslím, že

8. hodina ranní
je tak akorát.

@mojemetro

JAK JE DŮLEŽITÉ
MÍTI MINNIE
Moje tělo už toho zažilo opravdu dost, ale cesta k moři na kole
byla jednou z největších výzev posledních let! Však jsem taky
toho dost natrénoval! Akce „Na kole k moři“ měla pro nás v rá-
diu krycí název Cyclione, čti cyklione. Upřímně, za normál-
ních okolností bych do italského Bibione nejel. Jako pamětník
mám spojené toto místo s tou nejlevnější dovolenou pro Če-
chy, kteří šetřili úplně na všem. Vzpomínám na českou polo-
penzi v podobě chleba s paštikou. Tentokrát ale zněl rozkaz
jasně: Pojedeš na kole do Bibione, 710 kilometrů přes Rakous-

ko až k Laguně Marano.
A tak jsem vyrazil na
starém favoritu s berany
z roku 1986 a už to frčelo!
Nejdřív jihočeská rovinka,
pak rakouské stoupání,
Feldkirchen in Kärnten,
šupajdá směr Gemona
del Friuli a rychle dolů

k moři. A představte si, co se v té Gemoně stalo. V nějakém za-
padlém diskontu jsem si kupoval energy drink a v tu chvíli mě
zhypnotizovaly oči myšky Minnie na jedné kšiltovce. Ale to je
přece ta Minnie, kterou miluje moje dcerka Amálka! Tuhle
kšiltovku za boha v Česku nemůžu sehnat! Nemůžu uvěřit
vlastním očím! Amálka bude mít, panečku, radost! Kšiltovka
byla okamžitě připoutaná k batohu, protože jsem ji neměl
kam dát. Celý zbytek cesty do Bibione jsem nervózně sledoval
svůj stín a kontroloval, zda čepice s Minnie vlaje za mými
zády. A takto jsme vítězně dovláli až do Bibione! Huráááá!
P.S. Amálka dostala hysterický záchvat. Čepici s Minnie
nechtěla mít na hlavě. Trvalo to celý týden.

Citát

A tak jsem vyrazil na
starém favoritu
s berany z roku 1986
a už to frčelo!

Dopisy a vzkazy

VÁLKA

Řešení sudoku

ZUŘIVÝ REPORTÉR

ALEŠ RŮŽIČKA
VYSÍLÁ KAŽDÉ VŠEDNÍ RÁNO
NA RÁDIU IMPULS

Drzí a agresivní
motorkáři
V poslední době se neustá-
le píše o cyklistech, kteří
jezdí po chodnících,
přestože mají cyklostez-
ky, a jsou vůči chodcům
agresivní. Proč se ale
nikdo nezajímá a nepíše
o motorkářích na českých
silnicích? Z vlastní zkuše-
nosti za volantem vím, že
motorkáři jsou zvláštní
živočišný druh. Někteří
jsou drzí a arogantní a ne-
platí pro ně žádná pravi-
dla silničního provozu,
která s oblibou porušují.
Mám na mysli permanent-
ní překračování povolené
rychlosti, přejíždění plné
čáry, předjíždění v obci či
obtěžování okolí nadměr-
ným hlukem. S tím samo-
zřejmě souvisí ohrožování
ostatních účastníků silnič-
ního provozu. A co dělá
dopravní policie? Jen
přihlíží.

JAROSLAV HORÁK, PRAHA 8

dopisy@metro.cz,
www.facebook.com/
denikmetro

V dopisu uveďte jméno
a adresu. Metro si vyhrazuje
právo editovat dopisy.

Komiks

Tohle je místo na váš vzkaz! Do žlutého rámečku napište přání, výzvu,
básničku nebo něco namalujte. Výtvor vyfoťte a sdílejte s hashtagem
#METROTAG na svém Instagramu. Vzkaz lze poslat i jako zprávu přes
Facebook nebo e-mailem na mms@metro.cz. Váš výtvor dáme do novin!

Řešení luštěnky

Sloupek
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Konečně

Astra se vyrábí od roku
1991, a když vezmu v po-
taz, že pochází z modelu
Kadett, tedy rok narození
1936, měl bych napsat spí-
še dáma v letech. Pro mě

je však Astra pořád mladá
šmrncovní holka, i když
přichází už v 6. generaci.
Každopádně Astra už je
u českých prodejců k dis-
pozici a působí dynamicky

jak nikdy předtím. Po vzoru
ostatních vozů značky hrdě
světu ukazuje novou „tvář“
značky Opel – čelní masku
Opel Vizor se světlomety In-
telli-Lux LED® Pixel Light
se 168 segmenty. Interié-
ru Astry s plně digitálním
přístrojovým štítem Pure

Panel dominuje dvojice in-
tegrovaných 10palcových
displejů s veškerou kom-

patibilitou a bezdrátovým
propojením telefonu. Sa-
mozřejmostí je široká škála
nejmodernějších asistenč-
ních systémů.
Výběr motorizací nabízí
rozpětí od 110 do 225 k, od
dvou benzinových tříválců
1.2 Turbo přes dieselovou
1,5 CDTI s možností volby
mezi manuálem a auto-
matem. Až po dva úspor-
né plug-in hybridy s 1,6
Turbo a baterií o výkonu
12,4 kWh. A to se ještě

v příštím roce objeví plně
elektrická Astra-e. Za volan-
tem nové Astry jsem zatím

strávil přibližně hodinu
komfortní jízdy. Bylo znát,
že nová multienergetická
platforma EMP2 třetí gene-
race, na které je vůz posta-
ven, je dokonale vyladěna
na německých dálnicích.
A už se těšíme na další sve-
zení, o kterém napíšeme
příště. Cena nové Astry s vý-
bavou, kterou byste dříve
našli u vrcholných verzí,
startuje na 539 990 Kč.

Text: RŠ
Foto: Archiv

foto: Metro archivNOvá AsTRA

je tu!!

Než tohle auto přijelo na česká dealerství, napsalo se o něm tolik
jako snad nikdy o žádném jiném Oplu, ale nová Astra si to zaslouží.
Prostě Astra je holka, na kterou se vyplatí počkat.



Značka, která vznikla v brit-
ském Oxfordu v roce 1924
jako zkratka Morris Ga-
rages, si prošla za svoji éru
vzestupy i bankroty, aby za-
kotvila v čínském koncernu
Saic Motor Corp., který je
7. největší automobilkou
na světě a zároveň největ-
ším čínským výrobcem au-
tomobilů. Tento obrovský
automobilový kolos, který
vyrábí přes sedm milionů
vozů různých značek ročně,
není ani v Evropě žádným
nováčkem. Vozy MG pro-
dávají v Evropě již od roku
2019 a jen letošní odhad je
120 000 prodaných vozů na
evropských trzích. Na čes-
ký trh přichází značka se 2
novými SUVmodely MG ZS
a MG EHS, které se budou
prodávat u 19 dealerů v ČR.
Menší z této dvojice MG
ZS je v současnosti nejpro-

dávanějším vozem značky
a prošlo v roce 2020 kom-
pletní modernizací. Svými
rozměry patří do oblíbené-
ho segmentu B-SUV. Kromě
vysoké úrovně bezpečnosti
nabízí vůz ideálně varia-
bilní interiér a velký zava-
zadlový prostor. K pohonu
slouží dva zážehové mo-
tory – menší přeplňovaný
přímovstřikový tříválec
o objemu 1,1 litru nabízí vý-
kon 82 kW a větší čtyřválec
1,5 litru. Cena tohoto vozu
startuje na ceně 424 940 Kč.
V příštím roce by se měla
nabídka rozšířit o plně elek-
trickou ZS EV s výkonem
115 kW a na jedno nabití
ujede až 440 km.
Svým atraktivním vzhle-
dem zaujme i větší rodinné
SUV s označením MG EHS.
Jak již název vozu napoví-
dá, jedná se o vůz s hybrid-

ním pohonem, pod jehož
kapotou tepe přeplňovaný
čtyřválec 1,5 s výkonem
119 kW, který spolu s elek-
tromotorem nabídne výkon
190 kW. I zde byla věnová-
na značná pozornost kva-
litě a výběru špičkových

materiálů palubní desky
i celého komfortního inte-
riéru. Centrální dotyková

obrazovka infotainmen-
tu se chlubí úhlopříčkou
10,1 palce. Z výběru bez-
pečnostních technologií
stojí za zmínku MG Pilot,
který zastřešuje hned ně-
kolik důležitých asistenč-

ních systémů najednou
a který dokáže do rychlosti
19,2 km/h auto sám za-

stavit. Cena toho nového
hybridního vozu začíná na
887 940 Kč. Na oba vozy
dává výrobce záruku 7 let
nebo 150 000 km.

Text: RŠ
Foto: Archiv
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MG zahajuje prodej svých vozů v ČR a SR

Elektrické motory rozšiřují nabídku dodávek

Všechny uvedené modely
Citroën ë-Berlingo, Opel
Combo-e Life, Peugeot
e-Rifter a e-Partner se chlu-
bí 100% elektrickým poho-
nem a do budoucnamají za-
stoupit dosavadní varianty
se spalovacím pohonem.
Všechny novinky stojí na
stejném technickém zákla-
du. Designový jazyk stejně
jako různorodost výbav si
však každá značka přizpů-
sobuje dle vlastních prefe-
rencí. V rozsáhlé nabídce
tak naleznete čistě elek-
trické skříňové dvoumístné

nebo třímístné pracanty,
stejně jako osobní verze
v pěti- až sedmimístném
provedení. Samozřejmostí
je i nabídka dvou délko-
vých variant, standardní L1
a prodloužená L2. O pohon
se stará elektromotor o vý-
konu 100 kW a lithium-ion-
tová baterie o kapacitě 50
kWh, která zajišťuje dojezd
až 275 km dle WLTP. K dis-
pozici jsou dva typy palub-
ních nabíječek. Standardně
jde o zařízení pro nabíjení
jednofázovým proudem 7,4
kW, za příplatek je k dispo-

zici zařízení pro nabíjení
třífázovýmproudem 11 kW.
Přes rychlodobíjecí stanici
umožňuje tepelná regula-
ce baterie používat 100kW
nabíječky a dosáhnout tak
80% nabití během 30 mi-
nut. Nechybí ani možnost
tažení přívěsu o hmotnosti
až 750 kg, přitom užitečné
zatížení vozu je až 800 kg.
Maximální objem náklado-
vého prostoru až 4,4 m³ je
identický s verzí se spalova-
cím motorem. Na akumu-
látory je nabízena osmiletá
záruka omezená nájezdem
160 000 km. Ceny začínají
na 829 990 Kč s DPH.

Maš

Představení nové generace stávajícího modelu je celkem běžná
praxe u všech značek. Většinou se jedná jen o větší či menší facelift
vozu. Čas od času přibude i nějaký ten nový model, ale zcela nová
značka na trhu, to se zas tak často nestává. V poslední době snad
znovuobnovení francouzského DS, které má však bohatou historii.
Stejně je tomu i u značky MG, která právě odstartovala prodeje
v České a Slovenské republice.

Před nedávnem představila skupina Stellantis své čistě elektrické
novinky. Rodinu užitkových i osobních variant tak doplnily všechny
tři značky skupiny Stellantis, tedy Citroën, Opel i Peugeot.
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Hyundai Tucson PHEV
– městem pohodlně a úsporně

Svůj podíl na prodejním
úspěchu má však také roz-
manitá nabídka motoriza-
cí, ze které si vybere každý.
Stačí si jen odpovědět, k ja-
kým účelům vůz budete po-
užívat. Pokud často jezdíte
delší trasy, pravděpodobně
sáhnete po naftovém agre-
gátu, který stále z nabídky
Hyundai nevymizel, což je
samozřejmě dobře. Pokud
naopak často jezdíte po
městě, pravděpodobně se
rozhodnete pro nejnovější
vrcholnou verzi v podobě
plug-in hybridu s automa-
tickým řazením, kterou
jsmeměli možnost vyzkou-
šet. Ta navíc nabídne pohon
všech kol, plnou výbavu
a celkový výkon 195 kW
(265 k). Plug-in hybridní ver-
ze je doměstského provozu
šitá namíru, a to nejen kvů-
li registračním značkám do-
volujícím parkovat zdarma
na zónách, ale především
díky čistě elektrickému až
60km dojezdu, se kterým se

po městě pohybujete tiše,
s nulovými emisemi a pře-
devším úsporně. Zejména
v zácpách, ve kterých bys-
te s klasickým spalovacím
motorem jezdili s výrazně
vyšší spotřebou. S plug-in
hybridem jedete čistě elek-
tricky, nebo pokud již máte
vyjetou baterii v hybridním
režimu, kde je i tak úspora
opravdu znatelná, zejména
u takto velkého SUV.
Líbí se nám také, že
plug-in hybridní varianta
je k dispozici napříč všemi
výbavovými stupni vyjma

nejnižšího stupně Start.
Zvolit ji lze i pro sportov-
ní varianty N Line a N Line
Style. Základem pohonné
soustavy je přeplňovaný
zážehový motor 1,6 T-GDI
doplněný elektromotorem
o výkonu 67 kW / 91 koní,
jehož napájení zajišťuje
sada trakčních akumulá-
torů o kapacitě 13,8 kWh.
Celkový výkon soustavy
je již zmiňovaných 265
koní s točivým momentem
350 Nm. Trakční akumulá-
tor je u verze plug-in hyb-
rid umístěn pod předními
sedadly a neomezuje tak
objem zavazadlového pro-
storu, který činí 558–1721 l
dle VDA. Navíc díky palubní
dobíječce o výkonu 7,2 kW
se nový Tucson plug-in
hybrid dobije za méně než
3 hodiny. Pokud se za svým
plug-in hybridním Tucso-
nem rozhodnete táhnout
přívěs, počítejte s maxi-
mální hmotností přívěsu
1350 kg. Součástí nabíd-
ky je také řada Benefitů
Hyundai včetně sady zim-
ních pneumatik a AC
dobíjecího kabelu Type
2 zdarma, pětileté záruky
bez omezení počtu naje-
tých kilometrů a záruky
8 let a 160 000 km na trakč-
ní akumulátor.

Text: Martin Štěrba
Foto: Metro archiv

Jízda na motocyklu je ra-
dost, i když pro někoho se
může jednat o těžko vysvět-
litelnou zálibu. Ne vždy je
to doprava praktická, poho-
dlná nebo logická. Výrobci
jsou si toho vědomi. Do
novýchmotocyklů, tedy vy-
jma výkonnějších motorů,
účinnějších brzd, lepších
tlumičů, neotřelých tvarů,
elektronických systémů,
konektivity, emocí…, vklá-
dají také vícero možností
jejich využití. Suzuki se se
svou novinkou GSX-S 1000
GT v tomto směru více než
skvěle trefila do srdcí i ra-
tia všem těm, kteří milují
rychlou jízdu, adrenalin,
ale i svižné moto cestování
s až překvapivou dávkou
pohodlí. Lhostejno zda bu-
dete sólo, nebo ve dvou.
GT v názvu opravdu není
jen tak.
GSX-S 1000 GT je stroj vý-
razný a pěkně zpracovaný.
Estetika je věc individuál-
ní, ale mě si testovaný kus
„s vizuálem Transformera“
získal. Na „litrovou“ 152ko-
ňovou „silnici“ má příjem-
ný posez a padnoucí ovládá-
ní. Sympatický je i kokpit
s barevným 6,5palcovým
displejem. Řadový čtyřvá-
lec dává výkonu opravdu
dostatek, podvozek skvěle
vyladěn, brzdy nezáludné.
Jízdy, zatáček, a dokonce

i občasné zácpy jsem si
užíval. Za sucha či v lehkém
dešti drží pneumatiky jak
přibité.
Co se elektronických sys-
témů týká, nestojí tento
motocykl v koutě. Elektro-
nický plyn, tempomat, tři

výkonové režimy motoru,
kontrola trakce (STCS),
obousměrný systém rych-
lořazení, systém zvýšeného
volnoběhu a jednoduchého
nastartování. Samozřejmos-
tí je konektivita s vaším te-
lefonem.
Zkrátka ať už máte k dis-
pozici prodloužený víkend
a vezmete s nasazenými
kufry přítelkyni zrelaxovat
na trek do Alp, nebo jen dvě
hodiny a potěšíte se sviž-
nou projížďkou po pěkných
okreskách „za komínem“.
Budete se na tento způsob
meziprostorové přepravy
těšit!
Spotřeba při testu 6,2 l/100 km.
Cena: 329 900 Kč.
Podrobné technické speci-
fikace naleznete na: https://
bikes.suzuki.cz/motocykly/
gsx-s1000gt-m3.

Text/Foto RAK

Hyundai Tucson patří dlouhodobě k prodejním bestsellerům značky,
a nejen na českém trhu patří k nejoblíbenějším SUV. Prodejnímu
úspěchu samozřejmě také pomohla nedávná generační obměna
s odvážným designovým jazykem, inspirovaným konceptem SUV
Hyundai Vision T. Nový Tucson zaujme svým futuristickým de-
signem s výraznou přední částí a originálně řešenou maskou pro-
pojenou se světlomety a světly pro denní svícení. Celkový vzhled
dokazuje, že Hyundai je sebevědomou značkou, která se nebojí
udávat směr.

Suzuki GSX-S 1000 GT
– meziprostorový přepravník



Námi zkoušený model Cupra
Formentor je prvním modelem
vyvinutým výhradně pro značku
CUPRA a jedná se tak společně
s čistě elektrickou novinkou Born
o klíčový model značky. Formen-
tor na první pohled zaujme svými
sebevědomými proporcemi, kte-
ré jsou nejen líbivé, ale zároveň
z nich září dynamika a dravost.
Fakt, že se Formentor líbí, doka-
zuje také prestižní ocenění Red Dot
Award 2021 v kategorii Produktový
design, dařilo se mu také v Evrop-
ské anketě Car of the Year 2021,

kde se Formentor umístil na cel-
kovém 3. místě. Cupra však nechce
nabízet jen silné sportovní varian-
ty jako například limitovaná edi-
ce plná čistých emocí Formentor
VZ5 s přeplňovaným pětiválcem,
pohonem všech kol a výkonem 390
koní, naopak jejím cílem je nabízet
plnohodnotnou modelovou řadu,
ze které si vybere každý. Proto se
nabídka automobilky stále roz-
šiřuje a v nabídce nechybí ostré
sportovní varianty stejně jako čis-
tě elektrický městský model Born.
Podobně rozmanitá je i nabídka
jednotlivých modelů, například
Formentor může být s manuálem,
dvouspojkovým automatem, s po-

honem jen předních kol nebo s po-
honem všech kol, v naftě, benzinu
nebo i jako úsporný plug-in hybrid.
My jsme vyzkoušeli základní motor
1.5 TSI o výkonu 110 kW (150 k)
spojený se sedmistupňovým dvou-
spojkovým automatem a pohonem
předních kol. Chválíme povedený
interiér a použité kvalitní materi-
ály, líbí se nám také digitálně na-
stavitelné režimy panelu přístrojů
Digital Cockpit. K dispozici jsou

vkusné sportovní vzhledy vyvinu-
té speciálně pro modely CUPRA.
Největší devízou jsou však ostré
brzdy a parádní podvozek, který je
vzhledem k naší motorizaci naddi-
menzovaný. Větší výkon námmís-
ty chyběl, pro běžnou jízdu je však
motor dostačující. Chyběl nám
v situacích, kdy nám s respektem
ke značce Cupra uhýbaly silnější
stroje, na které naše motorizace
prostě nestačila. I přesto si z for-
mentoru odnášíme jen pozitivní
zážitky a i se slabší motorizací nás
oslovil. Ceny Formentoru začínají
na 839 900 Kč, vrcholná limitovaná
edice VZ5 s výkonem 390 k je v na-
bídce za 1 869 900 Kč. Sportovní
SUV kupé se vyrábí ve španělském
Martorellu u Barcelony, kde je také
nové sídlo značky Cupra.

Text: Martin Štěrba
Foto: Archiv

Právě vás by mohl zaujmout ak-
tuálně nejnovější model v podobě
rodinného až sedmimístného out-
doorově vzhlížejícího, víceúčelo-
vého vozu Dacia Jogger. Záměrně
píšeme víceúčelového, protože je
těžké ho zařadit do určité katego-
rie. Dacia Jogger si bere to nejlepší
z každé kategorie: délku karoserie
kombi, prostornost interiéru MPV
a vnější atributy SUV. Za nás je to
prostě praktické rodinné auto, se
kterým se díky vyšší světlé výšce
(200 mm) nemusíte bát vyrazit
přes polňačku k chalupě. I když
v zimě raději ten kousek dojděte
pěšky, protože čtyřkolku v Jogge-
ru nenajdete. A když říkáme prak-
tické, myslíme to doslova, a to
nejen kvůli prostornosti, která
díky velkorysému rozvoru 2,90 m
nabídne objem kufru 708 litrů (při
konfiguraci s 5 místy) a kapacita
nákladu dosahuje se sklopenou
2. řadou 1819 litrů. Velmi praktic-
ká je v našem případě také moto-
rizace, kde náš litrový tříválec umí
spalovat jak benzin, tak také LPG,
máme tedy k dispozici dvě nádr-
že (40 l na LPG a 50 l na benzin)
a náš akční rádius se prodlužuje
na 1200 km. Navíc v případě LPG
jezdíme doslova za hubičku. Naše
reálná průměrná spotřeba LPG byla
okolo 10 litrů a na nádrž jsme uje-
li 390 km, a to jsme jezdili často
ve městě. Velkou výhodou LPG je
oproti stlačenému zemnímu plynu

(CNG) a také benzinu jeho stabilní
cena. Ta se i v dnešní době drží na
ceně okolo 18,5 Kč za litr. Navíc
díky tovární implementaci jsou
konstrukční záruky, servisní in-
tervaly a náklady na údržbu poho-
nu s LPG identické jako u klasické
benzinové verze. Co se týká jízdy
na benzinovou nádrž, zde jsme
naměřili průměrnou spotřebu
6,6 litru, což u takto velkého auta
považujeme za skvělou spotřebu,
kterou často nenaměříme u této
velikosti ani u vozů s hybridní
technologií. Dacia Jogger je totiž na
svou velikost velmi lehká a i v sed-
mimístném provedení je její pro-
vozní hmotnost pouhých 1327 kg.
A když už jsme u těch hybridů,
v roce 2023 doplní nabídku mo-
torizací i hybridní verze, ta bude
založena na benzinovém motoru
1,6 l doplněném dvěma elektrický-
mi motory (jedním „e-motorem“
a jedním vysokonapěťovým star-
ter-generátorem) a multimódovou
bezspojkovou převodovkou. Model
Jogger tak bude prvním modelem
značky s hybridní technologií
a Jogger se stane nejdostupnějším
sedmimístným hybridem na trhu!
A to nejlepší nakonec. Ceny Jogge-
ru začínají v pětimístném provede-
ní s LPG technologií na 411 000 Kč,
za 7 míst si připlatíte pouhých
23 000 Kč.

Text: Martin Štěrba
Foto: Adam Rezek
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Dacia Jogger

Pokud patříte k řidičům, kteří auta považují jako zdroj zábavy, vozy Dacia do svého
výběru pravděpodobně nezahrnete. Pokud jste však spíše praktik a hledáte auto,
které vám i ostatním členům rodiny udělá dobrou službu a bude užitečným členem
rodiny, vozy Dacia do vašeho výběru pravděpodobně zařadíte. Zvláště pokud jste
chalupář nebo máte velkou rodinu žijící aktivním životem.

Opravdový praktik
Cupra Formentor – emoce i krása
Značka CUPRA je poměrně mladou značkou, která byla založena v roce 2018, své
dobré jméno si však budovala ještě před svým vznikem, skvělými a výkonnými
sportovními variantami modelů Seat. Právě díky jejich úspěchům vznikla Cupra
jako samostatná značka.

NOVÁ
SEZONA
ZAČÍNÁ
NA VŠECH FRONTÁCH

4. SRPNA, 19:00
FORTUNA ARENA

10. SRPNA, 19:00
PROSEK

7. SRPNA, 19:00
FORTUNA ARENA

31. ČERVENCE, 10:15
AREÁL XAVEROV



Byty - poptávka

• Koupím byt v Praze nejlépe
před rekonstrukcí. Jsem přímý
kupec a platím hotově. Děkuji
za nabídky, P. Grygar.
Tel.: 739641969. 260703

• Koupím byt kdekoliv v Pra-
ze, dám okamžitou zálohu,
platba hotově, právní záleži-
tosti vyřídím. Stav nerozhodu-
je. RK nevolat. tel. 234095720,
720539665261503

• Ihned koupím BYT, nemovi-
tost. Starší osoby mohu ne-
chat dožít bez nájmu. Slušné
jednání, právní servis. Děkuji
Jurdová 725805115261847

Nemovitosti - poptávka

• Koupím byt v Praze nejlépe
před rekonstrukcí. Jsem přímý
kupec a platím hotově. Děkuji
za nabídky, P. Grygar.
Tel.: 739641969. 260728

Nemovitosti - nabídka

Auto-moto - poptávka
• Sbírám auta, motorky, trak-
tory, voj. techniku, díly, vraky,
technické průkazy, typové
osvědčení, vybavení dílen, ga-
ráží vše do r 1990.
Tel. 734843403262265

• Koupím jakoukoliv starší do-
dávku, mikrobus, valník,
skříň, odtahovku i s vadou bez
STK, poškozenou.
Tel. 734843403262324

Pronájmy - poptávka
• Hledám dlouhodobý proná-
jem bytu pro 2 os. - menší do
15 tis, větší do 20 tis. Potřebu-
ji: centrum do 30 minut, čisto,
dobrý stav. RK nevolat.
605845088261724

Práce - nabídka
• Pedagog do Předškolního
klubu Montessori. Hledáme 2
pedagogy do Předškolního
klubuMontessori, který je sou-
částí Centra volného času při
VOŠ, SOŠ a Gymnáziu Evrop-
ská v Praze 6. Nástup: 25. 8.
2022. Žádáme příp. zájemce o
zaslání stručného motivační-
ho dopisu a CV na:
staffova@pedevropska.cz.
Tel.: 233 091 261,
www.pedevropska.cz261337

• PRÁCE na POKLADNĚ za
151-167 Kč/hod, zaškolení,
směny si volíte sami-online re-
zervace, prodejny po celé Pra-
ze, zálohy druhý den.
Tel.: 222534534 261603

• Denní/noční doplňování
zboží za 150-170,50 Kč/hod,
ONLINE REZERVACE, prodejny
v Praze a okolí, zálohy.
Tel: 222534534,
www.creditczech.cz261622

• NABÍZÍME 157,80-165
Kč/hod za pultový prodej lahů-
dek/dopek pečiva. Práce v týd-
nu nebo o víkendech, praxe
není třeba, zaškolení.
Tel.: 222534534 261641

• Národní dům na Vinohra-
dech Praha 2 přijme STAVĚČE
– POŘADATELE na hlavní pra-
covní poměr + příplatky.
Email: stehno@nardum.cz
Tel.: 602340385 262074

• Hledáme vedoucího skladu,
který se samostatně postará o
chod skladu - příjem zboží,
úhledné balení a expedice.
Očekáváme - spolehlivost, ma-
nuální zručnost, soběstač-
nost, fyzickou zdatnost, trest-
ní bezúhonnost, zkušenosti vý-
hodou. 200 Kč/h, Praha 7. Tel.:
735035000, info@ilico.io,
polo/plný úvazek. 262111

• VLS ČR, s. p. hledá nové kole-
gy/kolegyně na pozici pracov-
ník/pracovnice venkovního
úklidu a údržby exteriérových
ploch. Náplní práce je zajiště-
ní venkovního úklidu a údržby
ploch objektů na předem sta-
novených místech v Praze. Po-
žadujeme občanství ČR, trest-
ní bezúhonnost, samostat-
nost, řidičské oprávnění B, ři-
dičské oprávnění C výhodou.
Benefity: 25 dní dovolené, stra-
venky, bezplatné zdravotní
prohlídky, očkování proti klíš-
ťové encefalitidě, kompletní
výstroj, příspěvek na dětskou
rekreaci. Pracovní doba je 7,5
hodiny týdně.
Kontakt: 777602135, Martina
Königsmark, email:
podatelna.vls@vls.cz262357

• KLEMP./POKRÝVAČE, zední-
ka - pomoc. dělníka na střechu
přijmeme i na brigádu,
w w w . s t r e c h y - a z . c z ,
info@strechy-az.cz.
Mob: 602298078. 262462

Hobby - poptávka
• Koupím starší vzduchovku a
vzduchovou pistoli i poškoze-
né. Tel.: 606465136.262118

Knihy a časopisy; Starožitnosti

• Koupím hodiny a obrazy v ja-
kémkoliv stavu. Jsem sběratel,
ne překupník. Slušné jednání.
Platím hotově.
Tel. 602654613,
alex.kratochvil@volny.cz261804

• Sběratel koupí staré perské
koberce, obrazy a starožitný
nábytek, porcelán, sklo a sta
ré pohledy. Tel.: 602218721 261829

Knihy a časopisy

VYKOUPÍME

KNIHY
zaplatíme
hotově á
2000,- Kč
za jednu

banánovou
krabici knih.

Než prodáte
své knihy,
porovnejte
CENOVOU
NABÍDKU!

Telefon:
773 537 401

Možnost týdenních záloh.
Mzda až 1 650 Kč za směnu.

Přijmeme strážné (M/Ž)
na ostrahu různých
objektů v Praze

Nástupový bonus 2 000 Kč.

800 111 112
BYT/ DŮM POPTÁVKA
s přítelkyní hledáme ke koupi byt

a rodinný dům v Lounech, případně
v dojezdové vzdálenosti do Loun.

V jakémkoli stavu.
Děkujeme za případnou nabídku.

Tel: 731 117 381

POPTÁVKA CHATA HORY
koupím chatu/chalupu nebo
stavební pozemek na horách,

či v dojezdové vzdálenosti do hor.
Krkonoše, Krušné, Orlické, Jizerky,

Šumava. Může být i Vysočina.
Na stavu nezáleží, spíše na místě.

Tel.: 773 117 381

KOUPÍM
CHATU

Hledám ke koupi chatu, chalupu
do 50 km od Prahy. Stav nerozho-
duje. Předem děkuji za nabídku.

Tel.: 725 911 070

KOUPÍM DŮM
NEBO POZEMEK

v Praze a okolí. Právní vady ne-
vadí. Financování mám zajištěno.

RK-nevolat. Tel.: 725 719 745

KOUPÍM BYT
V PRAZE

jako investici pro děti, právní
vady, dluhy nejsou překážkou.

V bytě můžete dále bydlet. Platba
ihned. Realitní kanceláře prosím

nevolat. Tel.: 601 522 292

Tel.: 605 300003
www.prodejtojinak.cz

Společná realitní
a advokátní kancelář

Vám nabízí přímý
výkup nemovitostí,

zprostředkování
prodeje, nebo

realizaci dražby či
aukce na největším
dražebním portále
v ČR, kde získáte

maximální možnou
cenu.Vyřešíme právní
vady, dluhy, exekuce.
Možnost okamžité
vyplacení zálohy.

Celá ČR
tel. 604 11 44 66
e-mail: arco@antikvariaty.cz

koupíme jednotlivé
knihy i celé sbírky,
pozůstalosti apod.

Přijedeme
(pro více než 300 ks)

zaPlatíme
odvezeme

KNIHY!
odkoupím velkou

KNIŽNÍ POZŮSTALOST
solidní ceny za Vaše knihy.

Tel.: 603 478 873

KNIHY!
odkoupím velkou

KNIŽNÍ POZŮSTALOST
solidní ceny za Vaše knihy.

Tel.: 603 478 873

Staňte se dárcem
krevní plazmy
700 Kč*
za každý
odběr

- Pomůžete zachránit lidské životy
- Máte pravidelnou kontrolu
zdravotního stavu
- Občerství zdarma a zajímavé dárky

Metro Hradčanská

www.unicaplasma.cz
Tel.: 733 474 770

*dle § 32 ods. 2 zákona č. 373/2011 Sb.

1400 Kč *
měsíčně

18 200 Kč *
za rok➡ ➡

i n z e r c e Kancelář řádkové inzerce: Václavské náměstí 1, palác koruna, Praha 1,
po-pá 8.30 -17.00 hod. Tel: 225 065 177, 178

Přijedeme rádi kamkoliv
v Čechách i na Moravě.

Návštěvy u Nás až po tel. domluvě.
Likvidujeme též celé pozůstalosti.

Tel.: 602 229 348
sberatelskykabinet@post.cz

SBĚRATELSKÝ KABINET
Michelská 12A, Praha 4, Michle

VYKOUPÍ IHNED ZA HOTOVÉ
odznaky, známky a staré pohledni-
ce, staré gramofon. desky, veškeré staré
mince, kapesní, náramkové hodinky,
i nejdoucí, všech značek (i PRIM), sta-
rou bižuterii, český granát, nábytek do
r. 1975. Šavle, bodáky a uniformy, rádia
a tranzistory, vánoční ozdoby, formič-
ky na vánoční cukroví, betlémy, hous-
le a hudební nástroje. Kufry, textilie,
veškeré nádobí, šicí a psací stroje, ob-
razy a gra a, lampy a lustry, hmoždíře,
žehličky, konvice, lavory a umyvadla,
sklo a porcelán, paroží, fotoaparáty,
staré nářadí, malířské válečky, příbory,
kabelky, kufry a staré uhláky. Staré
rybářské potřeby (pruty, navijáky,
podběráky,). Papírové peníze – v pod-
statě vše co přijde pod ruku. Bereme
opravdu téměř vše.

Finance - nabídka
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Pojedou také Češi
Most o víkendu uvidí závo-
dy mistrovství světa super-
biků, prestižní motocyklo-
vý šampionát se vrátil na
sever Čech po roce. Orga-
nizátoři přichystali pro zá-
vodníky upravenou trať či
speciální trofeje, fanouš-
kům zase umožní přístup
do paddocku a zázemí.
Hlavními českými jmény
budou v superbicích
Oliver König a v super-
sportech Ondřej Vostatek.

Kdo nahradí
kouče Bašného?
Vedení házenkářského
svazu překvapivě odvola-
lo od české ženské repre-
zentace devětapadesátile-
tého zkušeného trenéra
Jana Bašného, který u ná-
rodního celku působil od
léta 2010 a výběr se pod
jeho vedením zúčastnil
čtyř evropských a tří svě-
tových šampionátů. Podle
svazového prezidenta
Ondřeje Zdráhaly ale tým
v poslední době stagno-
val. O nástupci se jedná.

Skončí po sezoně

Čtyřnásobný mistr světa
formule 1 Sebastian
Vettel ukončí po sezoně
kariéru. Pětatřicetiletý
německý pilot týmu
Aston Martin, v němž
mu na konci roku vyprší
smlouva, to oznámil vče-
ra před víkendovou
Velkou cenou Maďarska.

Olympijskou Paříž
uzavřou ženy
Fotbalový turnaj na paříž-
ských olympijských
hrách v roce 2024 vyvr-
cholí finálovým zápasem
žen. Dosud byl závěreč-
ným soubojem pod pěti
kruhy pokaždé mužský
souboj o zlato. ČTK

Tuzemské týmy
se vrací na ligové
trávníky.

Fortuna: liga je zpět. Jediným
nováčkem je Zbrojovka Brno.
Stejně jako v minulé sezoně
se budou hrát v sobotu i nedě-
li čtyři zápasy jednoho kola.
Při každémduelu bude asisto-
vat videorozhodčí a poprvé
v historii bude na všech utká-
ních jednotný ligový míč.
Největším favoritem je po-

dle bookmakerů Slavia. Seší-
vaní v loňské sezoně nenavá-
zali na předchozí ročníky
a vůbec poprvé se pod trené-
rem Jindřichem Trpišovským
neradovali z žádné trofeje. Ta
ligová jimutekla až v nadstav-
bě, kdy nestačili na Hradec
a nedokázali doma porazit Pl-
zeň. Z titulu se tak po čtyřech
letech radovala Viktoria. Ta
ve srovnání s pražskými „S“
udělala nejméně změn v kád-
ru. Smířit se musela s odcho-
dem Jeana-Davida Beauguela,
kterého nahradila Janem Kli-
mentem. Jinak zůstal tým po-
spolu a kompletní, což se uká-

zalo jako správný krok hned
ve 2. předkole Ligymistrů, Pl-
zeň vyřadila HJK Helsinky.
To Slavia se proměnila dale-

ko víc. Do týmu přišli křídel-
ník Ewerton a krajní obránce
Douděra z Boleslavi, Eduardo
Santos na stopera, útočník Ju-
rečka ze Slovácka, odchova-
nec Matěj Valenta z Budějo-
vic či defenzivní štít Christ
Tiéhi z Liberce. Odešla ale
zkušenost z obrany. Slavia se
rozloučila s Ondřejem Kúde-
lou a Alexandrem Bahem.
Velmi mohutně v létě posi-

lovala pražská Sparta, která
zkusí ukončit čekání na mis-

trovský pohár trvající od
roku 2014. Do týmu zamířili
Lukáš Sadílek ze Slovácka,
Jan Mejdr z Hradce Králové,
Jaroslav Zelený z Jablonce
nebo Asger Sorensen z ně-
meckého Norimberku. Nej-
větší posilou je však Jan Kuch-
ta, od něhož si realizační tým
i fanoušci hodně slibují. Býva-
lý slávistický útočník tak dal
další pikantní náboj derby se
Slavií. Její šéf představenstva
Jaroslav Tvrdík o Kuchtovi
řekl, že je to člověk bez vycho-
vání, a potvrzoval tím doha-
dy o Kuchtově podvodu na ve-
dení týmu. SIM a ČTK

Sebastian Vettel AP

Šlágry

Nejsledovanější ligový zápas,
derby pražských S, je na
programu až ve 13. kole
22., nebo 23. října. Tradičně
třaskavý souboj mezi Plzní
a Slavií uvidí fanoušci
v polovině září v 9. kole.

● Na podzim se odehraje jen
16 kol, první část sezony
kvůli MS v Kataru skončí
13. 11. Jaro začne 28. ledna.

Sparťany potopil zkrat kapitána Hancka
Z pražských fotbalových „S“ zůstává ve hře o evropské poháry jen Slavia. Ta v odvetě
2. předkola Evropské konferenční ligy rozdrtila doma St Joseph‘s 7:0 a připsala si tak své
historicky nejvyšší vítězství v pohárech. Pražané měli proti gibraltarskému outsiderovi
prakticky jistý postup už po úvodním venkovním utkání, které vyhráli 4:0. Naopak Sparta
na umělé trávě ve Stavangeru sice soupeře dlouho přehrávala, vedla, ale nebyla schopná
své šance proměnit. Po kardinálním kiksu kapitána Hancka v poslední minutě podlehla
1:2. Po bezbrankové remíze z prvního zápasu na Letné je Sparta bez pohárové Evropy. ČTK

Plzeňští fotbalisté s pohárem za loňský ligový titul MAFRA

Program 1. kola

Sobota 30. 7. od 16.00
Zlín–Mladá Boleslav
Brno–Slovácko
Ostrava–Olomouc
Sobota 30. 7. od 19.00
Teplice–Plzeň
Neděle 31. 7. od 16.00
Pardubice
–České Budějovice
Hradec Králové–Slavia
Jablonec–Bohemians
Neděle 31. 7. od 19.00
Sparta–Liberec

Čísla dne

12
Nizozemský trenér Max Wen-
ders dostal od Mezinárodní
jednotky pro bezúhonnost te-
nisu zákaz působení ve spor-
tu na 12 let za ovlivňování vý-
sledků. Šestadvacetiletý kouč
musí zaplatit i pokutu 12 tisíc
dolarů (289 tisíc korun).

50
Padesátiletý Domenico Vicini
ze San Marina se stal nejstar-
ším hráčem v historii Davis
Cupu, jenž dokázal vyhrát
zápas. Tenista, který oslaví
51. narozeniny v září, zvítězil
po boku Marca de Rossiho ve
čtyřhře v souboji s Albánií na
turnaji IV. skupiny v Baku. Je-
den start ho dělí od účasti ve
100. zápasu. Další historický
zápis může přidat už dnes.

3
Všichni tři čeští kajakáři Vít
Přindiš, Jiří Prskavec i Ondřej
Tunka a také Tereza Fišerová
s Antonií Galuškovou postou-
pili na mistrovství světa do se-
mifinále již z první části kvali-
fikace. Přindiš s Prskavcem
potvrdili roli favoritů a seřadi-
li se na 1. a 2. místě. ČTK

Česká nejvyšší fotbalová
soutěž začíná o víkendu

Krátce


